
مدیرکل امور آسیب های اجتماعی وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی از تصویب اصلاحیه آیین نامه ماده 
۶ قانون حمایت از اطفال و نوجوانان در کمیسیون 
فرهنگی دولت خبر داد و گفت: هرچند کار کودک 
را مشروع و درست نمی دانیم، اما باید آن را به عنوان 
یک واقعیت اجتماعی بپذیریم و راهکار مواجهه با آن 

را در پیش بگیریم.
محمدرضا پویافر در گفت وگو با ایسنا، با توجه به 
هفته ملی کودک که از شــانزدهم مهر آغاز شده و 
تا بیســت و دوم همین ماه ادامه دارد، به سوالاتی 
پیرامون اقدامات وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی  
در حوزه شناسایی و حمایت اجتماعی از کودکان 
کار پاسخ داد و در این باره اظهار کرد: معاونت رفاه 
اجتماعی این وزارتخانه در تلاش برای مسئله یابی 
دقیق، شناسایی ابعاد مختلف مسائل و آسیب های 
اجتماعی و تدوین سیاست ها و برنامه های عملیاتی 

برای کمک به بهبود وضع موجود است.  
وی افزود: از جمله آســیب های اجتماعی که در 
دهه های اخیر به عنوان یک معضل و در اشــکال 
مختلف در کشــور با آن مواجه هستیم، موضوع 
کودکان کار اســت که سیاســت ها، راهبردها و 
برنامه های مختلفی در این خصوص تدوین و اجرا 
شده است. مدیرکل امور آســیب های اجتماعی 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به اینکه 
تصویب  آیین نامه ساماندهی کودکان کار و خیابان 
درســال ۱۳۸۴ از جمله همین راهبردها است که 
به مدت طولانی و قریب به هشــت ســال پس از 
تصویب معطل ماند و به سرانجامی نرسید گفت: 
در ســال ۱۳۹۳ طبق جلســات متعددی که این 
وزارتخانه با ســازمان های دولتی دارای مأموریت، 
سیاستگذاران، پژوهشــگران و فعالان غیر دولتی 
فعال در حقوق کودک برگــزار کرد، متخصصین 
این حوزه متفق القول بودند که بازنگری اساسی در 

فرایند اجرای آیین نامه ۱۳۸۴ ضروری است.
پویافر ادامــه داد: بنابراین ایــن آیین نامه با هدف 
اصــلاح و تغییــر رویکــرد از »ســاماندهی« به 

»حمایت اجتماعی« رفت  و برگشت های مکرری 
میان دستگاه های عضو کمیته تدوین آیین نامه، 
شــورای اجتماعی کشور، کمیســیون دولت و ... 
داشت. این درحالی بود که قانون حمایت از اطفال 
و نوجونان نیز بعــد از بیش از یک دهه در ســال 
۱۳۹۹به تصویب مجلس شورای اسلامی رسید و 
متعاقب آن آیین نامه ماده ۶ قانون حمایت از اطفال 
و نوجوانان نیز در مردادماه ۱۴۰۰توســط هیئت 
دولت مصوب شــد که تاحدودی توجه مناسب به 
راهکارهای مواجهه  مناسب با مسئله کار کودک 
در این آیین نامه دیده شد.   وی با اشاره به آیین نامه 
ماده ۶ قانون حمایت از اطفال و نوجوانان گفت: در 
دوره جدید، با همکاری و تعاملی که با بهزیستی و 
قوه قضائیه داشتیم به این جمع بندی رسیدیم که به 
دلیل اشتراکات عمده در مفاد آیین نامه ماده ۶ قانون 
حمایت از اطفال و نوجوانان با آیین نامه پیشنهادی 
کودکان کار و خیابان، موارد مرتبط با کودکان کار و 
خیابان که در آیین نامه ماده ۶ لحاظ نشده بود را در 
قالب اصلاحات آیین نامه ماده ۶ قانون حمایت از 

اطفال و نوجوانان پیشنهاد کنیم.

اصلاحیه ماده ۶ قانون حمایت از اطفال، 
در انتظار تصویب در هیئت وزیران

مدیرکل امور آسیب های اجتماعی وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی ادامه داد: در حالی که کمیسیون 
فرهنگی و اجتماعی دولت منتظر اعمال اصلاحات از 
سوی ما برای آیین نامه جدید کودکان کار و خیابان 
بود، پیشنهاد جدیدی ارائه دادیم که این کار را در 
قالب اصلاحات ماده ۶ قانــون حمایت از اطفال و 

نوجوانان سامان  دهیم.
پویافر با بیان اینکه فرایند مذکور طی دو تا ســه 
ماه به نتیجه رسید گفت: آیین نامه مذکور پس از 
تصویب در کمیسیون اصلی فرهنگی و اجتماعی 
دولت به ریاست وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در 
آستانه تصویب در هیئت وزیران و ابلاغ رسمی آن به 

دستگاه های مسئول است.

کار در کارگاه هــای زیرزمینی؛ وجه 
خطرناک کارِ کودک

وی با بیان اینکه کار کودک چند وجه دارد گفت: 
یک وجه کارِ کودک، زباله گردی کودکان اســت 
که شرایط ســختی بر آن مترتب است. بسیاری از 
کودکان زباله گرد در کنار خانواده خود کار می کنند. 
یک وجه خطرناک تر کار کودک که عمدتا دختران 
در آن حضور پررنگ تری دارند، کار در کارگاه های 

زیرزمینی و غیر رسمی است.
 مدیرکل امور آسیب های اجتماعی وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی ادامه داد: روند ساماندهی و تعیین 
تکلیف واگذاری امور مربوط به ساماندهی کودکان 
کار به دســتگاه های مربوط از جمله صداوسیما، 
وزارت ارشاد، وزارت آموزش و پرورش، فرماندهی 
انتظامی و... در اصلاحــات جدید آیین نامه ماده ۶ 

حمایت از اطفال و نوجوانان روشن تر شده است.  

کارِ کودک را باید به عنوان یک واقعیت 
اجتماعی بپذیریم

پویافر در پاســخ به این پرســش که »یکی از موانع 
ساماندهی کودکان کار، به رسمیت نشناختن این گروه 
از کودکان است؛ آیا در قالب آیین نامه جدید کودکان 
کار به رسمیت شناخته شده و تحت پوشش برنامه های 
حمایتی و کاهش آسیب قرار خواهند گرفت؟ « اظهار 
کرد: ما یک »به مشروعیت شــناختن« داریم و یک 
»پذیرفتن واقعیت« داریم. به نظر می رسد باید بین 
این دو تمایز قائل شویم و هرچند کار کودک را مشروع 
و درست نمی دانیم، اما باید آن را به عنوان یک واقعیت 
اجتماعی بپذیریم و برایش راهکار مواجهه تعیین کنیم. 
وی افزود: حتی ما برای برخی مسائل اجتماعی نباید به 
دنبال این باشیم که بگوییم »حل مسئله اجتماعی«؛ 
مسائل اجتماعی دارای پیچیدگی های بسیاری هستند 
و مواجهه و حل آنها به آسانی امکان پذیر نیست. مسئله 
اجتماعی از یک مکانیسم ساده تبعیت نمی کند که با 
طراحی یک برنامه خطی و تک بعدی بتوان آن را به 

طور کامل حل کرد.

قیمــت آلومینیــوم در بــورس فلــزات لندن 
آنکــه  از  LME( روز چهارشــنبه پــس  (
بلومبــرگ گــزارش داد کــه ایالات متحده در 
حال بررســی ممنوعیت آلومینیوم روســیه در 
 پاســخ به درگیری در اوکراین اســت، افزایش 

یافت.
به گزارش ایسنا، بلومبرگ به نقل از افراد ناشناس 
گفت که دولت بایدن در حال بررســی افزایش 
تعرفه ها بر آلومینیوم روســیه به سطوحی است 
که عملًا تولیدکننده آلومینیوم روســیه روسال 

را تحریم کند.

روســال، بزرگ تریــن تولیدکننــده آلومینیوم 
در خــارج از چیــن اســت که شــش درصد از 
نیــاز جهــان را بــرآورد می کند که در ســال 
جــاری حــدود ۷۰ میلیــون تن اســت. این 
 ممنوعیــت مطمئنــاً قیمــت هــا را افزایش

 می دهد.
پس از اینکه وزارت خزانــه داری ایالات متحده، 
تحریم هایی را علیه روســال اعمال کرد و بورس 
فلزات لندن فلــز آن را در ســال ۲۰۱۸ ممنوع 
کرد، قیمت آلومینیوم طــی چند روز ۳۰ درصد 

افزایش یافت.

گزارش ها نشــان داد که این نگرانی وجود دارد 
که تولیدکنندگان فلز روسی نتوانند فلز خود را 
بفروشند و آن را به انبارهای  بورس فلزات لندن 
تحویل دهند که می توانــد قیمت ها را مخدوش 

کند.
بر اســاس گزارش رویتــرز، کشــورهای غربی 
از زمــان آغــاز حمله روســیه بــه اوکراین در 
فوریــه، بانک هــای روســیه و افــراد مرتبط با 
ولادیمیر پوتین را تحریم کرده انــد اما تاکنون 
 هیــچ محدودیتــی بــرای خرید فلز روســی 

نبوده است.

مدیرگازرســانی شــرکت ملــی گاز ایــران 
گفــت: روزانــه ۲۵۰ میلیــون متــر مکعــب 
کســری گاز در کشــور وجــود دارد کــه این 
 مشــکل باید با بهینه ســازی مصرف ســوخت 

جبران شود.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از شرکت ملی 
گاز ایران، سیدجلال نورموسوی روز چهارشنبه 
در حاشــیه آئین تکریم و معارفــه مدیر عامل 
شرکت گاز خراســان شــمالی به خبرنگار ایرنا 
اظهارداشت: کسری گاز در کشور وجود دارد اما 
 برای مدیریت آن به همکاری دستگاه های مختلف

نیاز است.
وی با بیان اینکه بهینه سازی مصرف سوخت در 
اولویت قرار دارد تصریح کرد: باید از وابســتگی 
به ســوخت مایع و واردات گاز پیشگیری شود و 
در این باره دســتگاه های مختلف برای مدیریت 

مصرف سوخت در هتل ها، گلخانه ها، واحدهای 
صنعتی و در شــهرداری ها اقدامات لازم را انجام 
 دهند تــا بخشــی از کســری گاز از این محل 

تأمین شود.
مدیر گازرســانی شــرکت ملی گاز ایران افزود: 
استمرار جریان گاز در مدار از اهداف است و تلاش 
می شود تا مردم حتی لحظه ای با قطعی گاز مواجه 
نباشند و در این زمینه زیرســاخت های لازم از 
جمله تأمین نیروی انســانی و تجهیزات فراهم 

شده است.
وی خاطرنشــان کــرد: امســال اجــرای 
طرح هــای هوشمندســازی، مقاوم ســازی و 
 بهینه ســازی در اولویت شــرکت ملی گاز قرار 

دارد.
نور موسوی در بخش دیگر سخنان خود بر آمادگی 
دســتگاه های مختلف برای تأمین سوخت دوم 

صنایع تاکید کرد و گفت: برای استمرار جریان گاز 
باید آمادگی ورود به فصل سرد وجود داشته باشد.
وی ادامه داد: بازدیــد و تعمیــرات دوره ای در 
دســتور کار مســئولان شــرکت گاز قرار گیرد 
و با توجه بــه احتمال اعمــال محدودیت برای 
مصــرف گاز در بخــش صنعــت بایــد تدابیر 
 لازم بــرای تأمیــن ســوخت دوم در صنایــع 

اندیشیده شود.
مدیر گازرســانی شــرکت ملی گاز ایران گفت: 
برنامه ریزی برای تأمین گاز زمســتان مشترکان 
در یکهزار و ۲۲۷ نقطه شهری و ۳۶ هزار و ۳۰۰ 
نقطه روستایی کشور اعم از مشترکان خانگی و 

تجاری انجام شده است.
در این آئین از زحمات حسن رضا میربلوکی تقدیر 
و سیدمحمود هاشمی به عنوان مدیرعامل شرکت 

گاز خراسان شمالی معرفی شد. شــرکت خودروســازی بی وای دی چیــن، روز 
گذشــته )چهارشــنبه( رتبه پنج ســتاره ایمنی 
یــورو NCAP )برترین موسســه تســت ایمنی 
خودرو در اروپا( را برای شاســی بلند کراس اوور 
برقی ATTO ۳ )آتــو۳( خود دریافــت کرد و به 
عنــوان جدیدترین خودروســاز چینی در تلاش 
برای دســتیابی به جایگاهــی در بــازار رقابتی 
 خودروی اروپا، امتیازهای برتــر را دریافت کرده 

است.
به گزارش ایســنا، رتبه بندی های برنامه ارزیابی 
خودروهــای جدیــد اروپــا )NCAP( ضروری 

نیستند زیرا خودروها را برای استفاده در جاده ها 
تأیید نمی کند امــا مصرف کننــدگان اروپایی به 
تســت های ایمنی یــورو NCAP توجه می کنند 
 و خودروســازان به شــدت رتبه بنــدی خوبی را

 ارائه می کنند.
شــرکت خودروســازی گریــت وال موتــور، 
رقیــب چینــی مــاه گذشــته رتبه بنــدی پنج 
هیبریــدی  شاســی بلند  بــرای  را  ســتاره 
Coffee ۰۱ برنــد WEY و ســدان الکتریکــی 
 فانکــی کــت بــا نــام تجــاری ORA دریافت

 کرد.

خودروی آتــو ۳ بــی وای دی، همیــن هفته در 
هند عرضه شــد و در چین با نام یــوان پلاس به 
فروش می رســد. هفته گذشــته، شــرکت اجاره 
خــودرو آلمانــی Sixt اعــلام کرد کــه متعهد 
به خرید حــدود ۱۰۰ هزار خــودروی الکتریکی 
 از بــی وای دی چیــن در ســال های آینــده

 است.
بر اســاس گزارش رویترز، از دیگــر خودروهایی 
که در روز چهارشــنبه رتبه پنج ستاره را دریافت 
 EQE کردنــد، ســدان الکتریکی مرســدس بنز 

بود.

یک اپلیکیشن موبایل به زودی می تواند با توجه به صوت 
افراد بیماری های مزمن آنهــا را ردیابی کند. به گزارش 
خبرگزاری مهر به نقل از دیلی میل، محققان مشــغول 
توسعه هوش مصنوعی هستند که می تواند ارتعاشات 
صوت و الگوهای تنفس هر فرد را برای ردیابی سرنخی از 
بیماری رصد کند.  انستیتو سلامت آمریکا نیز بودجه ای 

به یک پروژه عظیم اختصاص داده تا داده های صوتی لازم 
برای ساخت این هوش مصنوعی را فراهم کند. کارشناسان 
معتقدند هنگامیکه فرد به پارکینسون مبتلا است یا دچار 
سکته مغزی شده شیوه صحبت کردن وی تغییر می کند. 
از سوی دیگر تنفس فرد نیز تحت تاثیر بیماری های ریوی 
قرار می گیرد. آنها امیدوارند یک برنامه رایانشی بتواند 

طیف وسیعی از بیماری ها از جمله سرطان و افسردگی 
را شناسایی کند.  درهمین راستا گروهی از کارشناسان 
جمع آوری صوت افراد مبتلا به شرایط خاص در ۵ حوزه 
اختلالات عصبی، اختــلالات صوتی، اختلالات روحی، 
اختلالات تنفسی و همچنین اختلالات مربوط به کودکان 

مانند اوتیسم و تاخیر در صحبت کردن، هستند.

افزایش ۷ درصدی آلومینیوم پس از گزارش تحریم روسیهدرخواست از وزارت کشور برای تعیین تکلیف کودکان کار»بدون هویت«

روزانه ۲۵۰ میلیون متر مکعب کسری گاز در کشور وجود دارد

بی وای دی، ۵ ستاره ایمنی اروپا را گرفت

توسعه اپلیکیشن برای شناسایی سرطان با صوت
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مرغ دوباره گران شد 

هرمزگان  رکورددار 
نرخ بیکاری شد

فروش نفت به اروپا در 
گرو رفع تحریم هاست
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سرمقاله

ایرادات  طرح
 نهضت ملی  مسکن

در طرح نهضت ملی مسکن 
یک حالت قیاس با گذشته 
طرح مســکن مهر شکل 
گرفتــه اســت. متقاضی و 
مردم توان سنجی نظام دولت برای انجام تعهدات 
خود در خصوص پروژه مســکن ملی را که نتیجه 
مثبتی هم نداشته دیده و محاسبه کرده اند. پروژه 
دو هزار و ۵۰۰ واحدی مسکن مهر طی ۱۶ سال 
و به عبارتی ۴ دوره انتخابات ریاست جمهوری به 
طول انجامید و همچنان نیز تکمیل نشده است. 
واحدهای بسیاری از متقاضیان مسکن مهر هنوز 
تحویل نشده است. بنابراین بر اساس همین ادعا 

اگر دولت بخواهد...

  منصور غیبی، کارشــناس 
مسکن 

متن کامل  د ر صفحه 4

۲

۲

مسیر دشوار 
واردات خودرو

سهم 19 درصدی تولیدی ها 
از واحدهای صنفی

متقاضیان  نهضت ملی مسکن از شرایط این طرح ناراضی هستند

استقبال  ضعیف   از  مسکن  ملی
صفحه4

صفحه۲

زنگ خطر افت  تولید 
محصولات  اساسی

خشکسالی   منجر   به  کاهش   تولید   محصولات   کشاورزی   شده   است

مهدی دادفر می گویــد امــکان واردات خودرو با 
آیین نامه کنونی مصوب شــده در هیــات وزیران 
ممکن نیســت.به عبارت دیگر این دستورالعمل، 
امکان واردات را سلب کرده است و من اطمینان دارم 
که در نهایت موفق نخواهد شد. فرمان هشت ماده ای 
رییس جمهوری در خصوص صنعــت خودرو آغاز 
بحث ها بر سر واردات خودرو نبود . پیش از این نیز 
وعده رقابت پذیر شــدن بازار و آغاز واردات از سوی 
وزیر مطرح شــده بود اما در فرمان هشــت ماده ای 
رییس جمهوری خطاب به صنعــت خودرو بندی 
گنجانده شده بود که بر مساله واردات خودرو دلالت 
داشت . در این فرمان تاکید شــده بود »به منظور 
افزایش رقابت پذیری و رفع شائبه انحصار، متناسب 

سازی قیمت خودرو و جبران...

 جدیدترین آمار وزارت صنعت، معدن و تجارت نشان 
می دهد که تا پایان تیر امسال بیش از دو میلیون و 
۴۳۹ هزار واحد صنفی در کشور فعال بوده اند که تنها 
حدود ۱۹ درصد آن ها تولیدی هستند و نیمی از آنها 
در بخش توزیع فعالیت می کنند. به گزارش اکوایران؛ 
شیوه کسب و کار در ایران و کشورهای توسعه یافته 
متفاوت است و در نتیجه وضعیت سرانه واحدهای 
صنفی نیز شــکل متفاوتی به خود گرفته است؛ به 
طوری که در ایران به ازای هــر واحد صنفی ۲۷ تا 
۲۸ نفر مراجعه می کنند، اما این رقم در کشورهای 
توسعه یافته ۱۷۰ تا ۱۸۰ و متوسط در دنیا ۱۰۰ نفر 
است. به گفته فعالان اقتصادی تعدد واحدهای صنفی 
در کشور کاهش درآمد آن ها را به همراه دارد و این امر 

نه تنها نفع واحدهای صنفی...

سنا
/ای

س
عک



اقتصاد2
ایران

۳۰۰ 1میلیارد تومــان وجه 
ضمانت مزایــده خودروهای 

لوکس عودت داده شد
قائم مقام سازمان اموال تملیکی از عودت حدود 
۱۳۰۰ میلیارد تومان وجه تضمین شرکت در 

مزایده خودروهای خارجی خبر داد.
صاحب حجتی در گفتگو با تسنیم با اشاره به 
اینکه ســازمان اموال تملیکی وعده داده بود 
ظرف یک هفته از پایان مزایده وجه تضمین 
شرکت در مزایده را به متقاضیان شرکت در 
مزایده خودروهای رسوبی بازگرداند، گفت: با 
پیگیریهای انجام شده این مبلغ زودتر از زمان 
وعده داده شده به حساب متقاضیان شرکت در 

مزایده مذکور بازگردانده شد.  
به گفته قائم مقام ســازمان امــوال تملیکی 
حدود ۱۳۰۰ میلیارد تومــان به متقاضیانی 
که وجه تضمین به حساب معرفی شده واریز 

کرده بودند، عودت داده شد.
متقاضیان شرکت در مزایده مذکور حدود ۱5 
درصد از قیمت پایه خودروها را که توسط تیم 
کارشناسان رسمی دادگستری تعیین شده 
بود، به حســاب معرفی شده از سوی سازمان 

اموال تملیکی واریز کرده بودند.

خشکســالی  منجر  به  کاهــش  تولید   
محصولات  کشاورزی  شده  است

زنگ خطر افت  تولید محصولات  اساسی
اکــو ایــران: خشکســالی پــی در پــی در 
ســال های اخیــر موجــب شــدتا شــاهد 
کاهــش تولیــد محصــولات کشــاورزی 
در کشــور باشــیم؛ روندی که برای ســال 
زراعی۱4۰2-۱4۰۱ پیش بینی می شود با 
 افت ۱5 میلیون تنی محصولات کشــاورزی 

روبرو شویم.
به گزارش اکو ایــران: در هفته جاری وزارت 
جهادکشاورزی طرح الگوی کشت محصولات 
کشاورزی را ابلاغ کرد. واکاوی این طرح نشان 
می دهد، فراز و فرود تولید اقــلام زراعی در 
ســال جاری بیش از ۱5 میلیون تن باشــد. 
در این طرح مقرر شــده میــزان تولید این 
محصولات کشاورزی رشــدی ۱9.۱ داشته 
باشد؛ یعنی تولید به  بیش از 9۱ میلیون تن 
برسد. اما در چه شرایطی طرح الگوی کشت 
محصولات کشــاورزی شکســت می خورد 
 و رقــم پیش بینی شــده محقــق نخواهد 

شد. 
کارشناسان کشاورزی پیش بینی می کنند، 
تنها رویدادی که در شــکل گیری سناریوی 
بدبینانه الگوی کشت موثر است؛ خشکسالی 
غیرمترقبــه و خــارج از مــدل پیش بینی 
شــده اســت. البته در این ســناریو سطح 
نفوذ دانــش و اقدامات ترویجــی و اجرایی 
 می توانــد در شــدت و ضعف آن اثــر گذارد 

باشد.
بدین ترتیب در سناریوی بدبینانه تولید این 
نوع محصولات رشــدی بیش از 4.2 درصد 
نخواهد داشت و ســقف تولید هم حدود 82 
میلیون تن خواهد بود. در این شــرایط نیاز 
آبی خالص یعنی مقدار آبی که کشــاورزان 
علاوه بر بــاران از آن اســتفاده می کنند نیز 
افتی 6.7 درصدی را تجربه می کند. درحالی 
که در شــرایط خوشــبینانه این رقم منفی 
۱.7 درصد ثبت شــده اســت. کارشناسان 
کشاورزی در این شــرایط مطلوب  نیاز آبی 
ناخالص را که به تعبیری مجمــوع نیاز آبی 
خالص و تلفات آب در حین آبیاری اســت را 
منفی 5.8 درصد برآورد کرده اند. این رقم در 
 شرایط بدبینانه  نشان از افت ۱۰.5 درصد این 

شاخص است.
با این روند پیش بینی می شود، شاخص درآمد 
ناخالص از 7۳2 هزار میلیارد تومان مورد نظر 
به 7۱۱ هزار میلیارد تومان بر رســد که افتی 
2.9 درصدی را نشــان می دهد. درحالی که 
این رقم در سناریوی خوشبینانه 9.2 درصد 
برآورد شده اســت. در ضمن خوداتکایی در 
تامین انرژی رشدی ۱5.5 درصدی را تجربه 
خواهد کرد. درحالی که در سناریوی بدبینانه 
شــاهد کاهش  5.۳ درصدی این شــاخص 
خواهیم بود. در واقــع خوداتکایی در تامین 
انرژی از 66.9 درصد به 7۰.4 درصد می رسد. 
داده هــای موجود نشــان می دهــد؛ اگرچه 
دولت بــه دنبال رشــد تولیــد محصولات 
کشــاورزی اســت؛ امــا اثر خشکســالی بر 
مدیریت قابل توجه است، رقمی که در چهار 
 دهه اخیر بــرای کاهــش آن تصمیم گیری 

درستی نکرده اند.

خبر

بررســی ها نشان می دهد 
میان اســتان های کشور 
از نظر نرخ بیکاری تفاوت 
زیادی وجــود دارد و میان 
کمترین و بیشــترین نرخ 
بیکاری به ثبت رسیده در تابستان ۱4۰۱ اختلاف 
زیادی وجود دارد. به گزارش اقتصادنیوز، بررسی ها 
نشان می دهد میان کمترین و بیشترین نرخ بیکاری 
به ثبت رسیده در تابستان امسال میان استان ها، 
بالغ بر ۱7 درصد اختلاف وجود دارد. این امر نشان 
از عدم تعادل بازار کار و اشــتغال میان استان های 
ایران دارد. نرخ بیکاری در ایــران از 9.6 درصد در 
تابستان سال گذشــته به 8.9 درصد در تابستان 
امسال رسیده اســت. بر این اساس جمعیت بیکار 
کشور در تابستان سال جاری 2 میلیون و ۳۳۳ هزار 
نفر بوده است. همچنین نرخ مشارکت اقتصادی در 
تابستان امســال به 4۰ درصد رسیده که نسبت به 
فصل مشابه سال گذشته کاهش یافته، به بیان ساده 
 تر درصد افرادی که در کشور جویای شغل بوده اند

) چه شاغل و چه بیکار( کمتر شده است.
همچنین بررسی ها نشــان می دهد میان استان 

های کشور از نظر نرخ بیکاری تفاوت زیادی وجود 
دارد و میان کمترین و بیشترین نرخ بیکاری به ثبت 
رسیده در تابســتان ۱4۰۱ اختلاف زیادی وجود 
دارد، این امر نشــان دهنده عدم تعادل بازار کار و 

اشتغال میان استان های کشور است.

هرمزگان رکورددار نرخ بیکاری شد
نرخ بیکاری اســتان هرمزگان در دومین فصل از 
سال جاری 22.6 درصد به ثبت رسیده، این نرخ با 
اختلاف بالاترین نرخ بیکاری برآورد شده در میان 
تمامی اســتان های کشور اســت. به عبارت دیگر 

بیکاری در این استان بالغ بر ۱۳.5 درصد بالاتر از 
نرخ بیکاری  میانگین کل ایران است. نرخ بیکاری در 
استان خوزستان نیز با به ثبت رساندن ۱5.6 درصد 

در زمره بالاترین میزان بیکاری استانی قرار دارد.
جایگاه سوم نیز به استان کرمانشــاه با نرخ ۱۳.6 
تعلق دارد. به طــور کلی می تــوان گفت که نرخ 
بیکاری هشت استان کشور در فصل گذشته بالاتر 

از ۱۰ درصد به ثبت رسیده است.

پایین ترین نرخ بیکاری به کدام استان 
رسید؟

پایین ترین نرخ بیکاری به ثبت رســیده در میان 
تمامی استان های کشور با اختلاف به استان زنجان 
تعلق دارد، نرخ بیکاری این استان در تابستان 5.5 
درصد برآورد شده است. استان ســمنان نیز نرخ 
بیکاری کمی را در تابســتان امسال تجربه کرده و 

نرخ 6.۳ درصد را به ثبت رسانده است.
جایگاه ســوم کمترین بیکاری استانی در تابستان 
۱4۰۱ نیز با نرخ 6.4 درصد به استان مرکزی تعلق 
دارد. بر این اساس می توان گفت که تفاوت فاحشی 
میــان بیکاری زنجــان و هرمزگان وجــود دارد و 
بیکاری در هرمزگان حدود 4 برابر بیکاری در استان 

زنجان است.

بررسی نرخ بیکاری استان ها در تابستان 1۴۰1

وضعیت سیاه اشتغال در جنوب ایران

بر اساس آمار وزارت صنعت، معدن و تجارت
ســهم 19 درصدی تولیدی ها 
از واحدهای صنفی؛ 5۰ درصد 

سهم به بخش توزیع رسید
 جدیدترین آمــار وزارت صنعت، معدن و تجارت 
نشــان می دهد که تا پایان تیر امسال بیش از دو 
میلیون و 4۳9 هزار واحد صنفی در کشــور فعال 
بوده اند که تنها حــدود ۱9 درصد آن ها تولیدی 
هســتند و نیمی از آنها در بخش توزیع فعالیت 
می کنند. به گزارش اکوایران؛ شیوه کسب و کار 
در ایران و کشورهای توسعه یافته متفاوت است 
و در نتیجه وضعیت ســرانه واحدهای صنفی نیز 
شکل متفاوتی به خود گرفته است؛ به طوری که در 
ایران به ازای هر واحد صنفی 27 تا 28 نفر مراجعه 
می کنند، اما این رقم در کشورهای توسعه یافته 
۱7۰ تا ۱8۰ و متوسط در دنیا ۱۰۰ نفر است. به 
گفته فعالان اقتصادی تعدد واحدهای صنفی در 
کشور کاهش درآمد آن ها را به همراه دارد و این امر 
نه تنها نفع واحدهای صنفی را به همراه ندارد بلکه به 
ضرر آنها تمام می شود و علت آن مشکلاتی است که 
در حوزه سرمایه گذاری و ایجاد اشتغال در بخش 

صنعت و کشاورزی وجود دارد.
بر اساس آمار منتشر شده وزارت صنعت، معدن 
و تجارت تا پایان تیر امســال در مجموع بیش از 
دو میلیون و 4۳9 هزار واحد صنفی در کشور فعال 
اســت که تقریبا نصف آن ها، یعنی بیش از یک 
میلیون و ۱9۱ هــزار واحد، در بخش توزیعی کار 
می کنند. از نیمه باقی مانده، حدود 46۰ هزار واحد، 
یعنی ۱8.8 درصد، در بخش تولید ۳9۰ هزار، یعنی 
۱6 درصد در بخش خدمات فنی و ۳96 هزار، یعنی 

۱6.۳ در بخش خدمات فعال هستند.

میزبان بیشترین واحد صنفی
براساس آمار اعلام شده از سوی وزارت صمت در 
میان استان ها، تهران میزبان بیشترین واحد صنفی 
است که ۳۱۰ هزار و 76۱ واحد را در خود جای داده 
اســت و کهگیلویه و بویر احمد با 24 هزار و 6۰7 
واحد صنفی، کمترین واحد را به خود اختصاص 
داده است. همچنین تهران با داشتن بیش از 66 
هزار و کهگیلویه و بویر احمد با داشتن ۳29۰ واحد 
صنفی تولیدی،  بیشترین و کمترین صنف تولیدی 

را به خود اختصاص داده است.

بانک جهانی چشم انداز اقتصادی ایران را 
اعلام کرد

 اقتصاد به کدام سو می رود؟
صنــدوق بین المللی پول با توجه به فشــارهای 
اقتصادی ناشی از جنگ اوکراین، قیمت های بالای 
انرژی و مواد غذایی و بالا بردن پی در پی نرخ های 
بهره، پیش بینی رشــد جهانی خود را برای سال 
2۰2۳ کاهش داد. به گزارش خبرآنلاین، صندوق 
بین المللی پول روز سه شنبه هشدار داد که شرایط 
ممکن است در سال آینده به طور قابل توجهی بدتر 
شود و گفت که انتظار دارد بیش از یک سوم اقتصاد 
جهان منقبض شــود. پیر اولیویه گورینشــاس، 
اقتصاددان ارشــد صندوق بین المللی پول گفت: 
»سه اقتصاد بزرگ - ایالات متحده، چین و منطقه 
یورو - به کوچک شدن ادامه خواهند داد. به طور 
خلاصه، بدترین چیزها هنوز در راه اســت و برای 
بسیاری از مردم، سال 2۰2۳ سال رکود خواهد بود.

صندوق بین المللی پول در چشــم انداز اقتصاد 
جهانی خود اعلام کرد که رشــد تولید ناخالص 
داخلی جهانی در سال آینده به 2.7 درصد کاهش 
می یابد، در مقایسه با پیش بینی 2.9 درصدی در 
ماه ژوئیه، زیرا نرخ های بهره بالاتر رشــد اقتصاد 
ایالات متحده را کند می کند، اروپا با افزایش قیمت 
گاز و چین با قرنطینه و تضعیف بخش املاک دست 
و پنجه نرم می کند. صندوق پیش بینی رشد سال 
2۰22 خود را ۳.2 درصد نگه می دارد که نشــان 
دهنده تولید قوی تر از حد انتظار در اروپا است اما 
عملکرد ضعیف تر در ایالات متحده پس از رشد 
وحشتناک 6 درصدی جهانی در سال 2۰2۱ است.

پیش بینی می شود که رشد ایالات متحده در سال 
جاری ۱.6 درصد باشــد که ۰.7 درصد نسبت به 
جولای کاهش یافته است. این کاهش منعکس 
کننده یک انقباض غیرمنتظــره تولید ناخالص 
داخلی در سه ماهه دوم است. صندوق بین المللی 
پول پیش بینی رشد آمریکا در سال 2۰2۳ را بدون 

تغییر در سطح ۱ درصد نگه داشت.
صندوق بین المللی پول پیش بینی کرد که رشد 
منطقه یورو در سال آینده به دلیل تاثیر قیمت های 
بالای انرژی بر تولید به ۰.5 درصد کاهش خواهد 
یافت و برخی از اقتصادهای کلیدی از جمله آلمان 
و ایتالیا وارد رکود فنی شده اند. گورینچاس گفت 
که تغییرات ژئوپلیتیکی در منابع انرژی این قاره 
»گسترده و دائمی« خواهد بود و قیمت ها را برای 

مدت طولانی بالا نگه می دارد.
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مهدی دادفر می گوید امکان واردات خودرو با آیین نامه 
کنونی مصوب شده در هیات وزیران ممکن نیست.به 
عبارت دیگر این دستورالعمل، امکان واردات را سلب 
کرده اســت و من اطمینان دارم که در نهایت موفق 

نخواهد شد.
به گــزارش خبــر آنلاین فرمــان هشــت ماده ای 
رییس جمهــوری در خصوص صنعت خــودرو آغاز 
بحث ها بر سر واردات خودرو نبود . پیش از این نیز وعده 
رقابت پذیر شدن بازار و آغاز واردات از سوی وزیر مطرح 
شده بود اما در فرمان هشت ماده ای رییس جمهوری 
خطاب به صنعت خودرو بندی گنجانده شده بود که 
بر مســاله واردات خودرو دلالت داشت . در این فرمان 
تاکید شده بود »به منظور افزایش رقابت پذیری و رفع 
شائبه انحصار، متناسب سازی قیمت خودرو و جبران 
کمبود تولید به میزان مورد نیــاز بازار، موانع قانونی و 
اجرایی واردات خودرو در سال ۱4۰۱، حداکثر ظرف 
سه ماه آینده رفع گردد و با افزایش صادرات خودرو و 
قطعات، نسبت صادرات به واردات در صنعت خودرو 
افزایش یابد.« شــهریور ماه بود که آیین نامه اجرایی 
واردات خودرو مصوب و بر اساس آن مقرر شد تا سقف 

یک میلیارد دلار خودرو به کشور وارد شود.
با این حال رییس انجمن واردکنندگان خودرو معتقد 
اســت که بر مبنای آیین نامه فعلی امــکان واردات 
خودرو به کشور فراهم نیست. وقتی آیین نامه مصوب 
برای اجرایی شــدن واردات خودرو از پس چهار سال 
ممنوعیت منتشر شد، وی صراحتا اعلام کرد واردات 

خودرو بر این مبنا اجرایی نخواهد شد .
این فعــال حــوزه واردات در گفتگو بــا خبرگزاری 
خبرآنلاین با اشــاره به اینکه آیین نامه کنونی، بسیار 

تخیلی و غیر اجرایی نگاشته شده است، گفت: در برخی 
موارد افراد وقتی برای کودکان کتاب می نویســند یا 
انیمیشن تولید می کنند ذهنشان را باز می گذارند و هر 
اتفاق غیر ممکنی در جهان واقعی را ممکن می کند اما 
تعجب ما این است که چطور برای واردات خودرو چنین 

آیین نامه غیرقابل اجرا و ذهنی نوشته شده است .
وی گفت: باتوجه به دســتورالعمل تنظیم شده هیچ 
شرکتی واجد شرایط واردات نیست؛ به عبارت دیگر 
این دستورالعمل، امکان واردات را سلب کرده است و 

من اطمینان دارم که در نهایت موفق نخواهد شد.
دادفر در توضیــح این مطلب ادامــه داد: وزیر صمت 
قول های متعددی را به آقای رییس جمهوری، مردم ، 
مجلس و ... برای اجرایی کردن واردات خودرو داده است 
اما همین حالا روشن شده که این مصوبه اجرایی نیست. 
اصلا واردات خودرو را کنار بگذاریم . شما نام هر کالایی 
جز خودرو را هم در این آیین نامه بنویســید با مشکل 
روبرو می شوید چون طبق این آیین نامه هیچ کالایی را 

نمی توانید وارد کشور شود.
وی گفت: دلیل هم این است که پیش بینی های عجیبی 
در آنها صورت گرفته و فضایی بسیار غیرشفاف و مبهم 

پیش روی فعالان حرفه ای این حوزه است.
وی در توضیح این مطلب افزود: در این آیین نامه بسیاری 
از مواردی که می تواند آینده بازار را برای صاحب کسب 
و کار شفاف کند، مبهم گذاشته شده است، از مشخص 
نبودن میزان سود بازرگانی و عوارض واردات بگیرید تا 
تعیین قیمت خودروی وارداتــی و ... هر کاری به یک 
کمیسیونی سپرده اند تا پروسه پیش بینی آینده اش 
دچار ابهام شــود. از ســوی دیگر محدودیت هایی در 
خصوص قیمت خودروی وارداتی گذاشــته  شــده و 

گفته اند خودرو باید بین ۱۰ تا بیست هزار دلار یا یورو 
قیمت داشته باشد، اما واردکننده ملزم است با تاسیس 
شرکتی دانش بنیان انتقال فناوری به کشور انجام دهد، 

مگر ممکن است چنین اتفاقی رخ دهد .
دادفر تاکید کرد: وزارت صمت به شرکت های واردکننده 
اعلام کرده که خودروها بعــد از واردات باید در بورس 
عرضه شــوند و بعد از فــروش یک ســود عادلانه به 
واردکننده داده می شود. اینجا این پرسش مطرح است 

که چه نوع کالایی با این روند وارد و بفروش رسید؟
وی با اشاره به ایرادات سه گانه رییس مجلس به آیین نامه 
واردات گفت: ما از قبل هم هشدار دادیم که مشکلات 
در این آیین نامه زیاد است، البته طبیعی است که وقتی 
نخواهید یا نتوانید به قانون عمل کنید، وضعیت این 
گونه می شود. در قانون تاکید شده است که باید نظر 
تشــکل ها و انجمن ها برای تغییر قوانین اخذ شود اما 
متاســفانه چون ما واقعیت را به دوســتان می گوییم 
 ما را از پروســه حذف می کنند و بــه دنبال جایگزین 

برای ما می گردند.
دادفر تاکید کرد: تصور کنید وزارت ارشــاد بخواهد 
درباره موضوع رسانه تصمیمی بگیرد اما از اتحادیه میوه 
و تره بار دعوت کند، طبیعی است که شما نظر دهندگان 
را نشناسید و شوکه شــوید، اینجا هم از افرادی بسیار 
غیرحرفه ای که تا کنون خودرو وارد نکرده اند و اصلا هزار 

خودرو را در کنار هم ندیده اند نظر گرفته شده است .
این فعال حوزه واردات خودرو در پاسخ به این سئوال که 
چه تعداد از اعضای صنف واردکنندگان خودرو متقاضی 
رسمی واردات خودرو شده اند و درخواست خودشان را 
به وزارت صمت ارائه کرده اند؟ گفت: تنها و تنها یکی از 
اعضای ما در این پروسه متقاضی شد که البته مدارکش 

مشکل داشت و نتوانست تاییدیه بگیرد.به گفته وی 
انجمن پانزده عضو رسمی دارد.

سیصد تقاضا از کجا آمد؟
وزیر صمت اخیرا اعلام کرده است بیش از سیصد تقاضا 
برای واردات خودرو به این وزارتخانه رسیده است که 
دو تقاضا با تایید همراه بوده اســت اما دادفر می گوید 
این درخواست ها البته از ســوی افرادی غیرحرفه ای 
که واردکننده ی حرفه ای خودرو نیستند، ارائه شده و 
کسی این ها را نمی شناسد. وی در توضیح این مطلب 
افزود: ما پانزده عضو رسمی داریم اما تنها یک تقاضا از 
سوی همکاران ما که البته در بخش نمایندگی نیز حضور 
ندارد، برای واردات ارائه شد که مورد قبول واقع نگردید.
این فعال حوزه خودرو گفت: نگرانی و پیش بینی من 
این است که وزیر صمت برای تحقق قول هایش فراتر از 
این آیین نامه ی غیر اجرایی وارد عمل شود و اقداماتی را 
در دستور کار قرار دهد که برای همه مشکل ایجاد شود. 
وی گفت: ما که می دانیم این آیین نامه اجرایی نیست اما 
طبیعی است برای واردات اقداماتی فراتر از این آیین نامه 
لحاظ شود، آن وقت است که سال آینده می بینیم که 
واردکننده باید به دیوان محاسبات و سازمان بازرسی و 
دادگاه و ... جواب بدهد چرا در این پروسه غیر قانونی 

خودرو وارد کرده است.
او گفت: این روال کنونی همه را دچار مشکل می کند و 
مطمئن هستم که واردکننده ی حرفه ای وارد فعالیت 
با این شیوه نخواهد شــد به این ترتیب اگر قرار باشد 
خودرویی به کشور وارد شود، یا باید تغییر قانونی اتفاق 
بیفتد یا روال غیرقانونی حاکم شود که دومی همه را 

گرفتار خواهد کرد.

عضو هیات رئیسه شورای ملی زعفران اظهار کرد: 
به جای اینکه به طور مداوم بگوییم برخی کشورها 
زعفران ایران را می برند، باید به فکر افزایش عملکرد 
در ســطح، ارتقای کمی و کیفی محصول زعفران، 

ایجاد صنایع تبدیلی و فرآوری و تقویت آنها باشیم.
علی حسینی در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه ۱۰ تا 
۱5 روز دیگر زعفران نو وارد بازار می شود، گفت: باید 
بپذیریم عملکرد ما در واحد سطح در مزرعه پایین 
است و نسبت به گذشــته 4۰ تا 5۰  درصد کاهش 

پیدا کرده است. وی ادامه داد: کسانی که دغدغه این 
محصول را دارند باید وارد کار شوند. به جای اینکه 
در مورد قیمت صحبت کنیم یا اینکه به طور مداوم 
بگوییم برخی کشورها زعفران ایران را می برند باید به 
فکر افزایش عملکرد در سطح و ارتقای کمی و کیفی 

محصولاتمان باشیم و داده ها را بهتر رصد کنیم. عضو 
هیات رئیسه شــورای ملی زعفران اضافه کرد: چرا 
فرآوری زعفران هایمان به کشورهای دیگری سپرده 
می شود مگر در داخل کشور علم و توانایی فرآوری 
این محصول را نداریم؟ چرا کسی پیگیر این موضوع 

نمی شود؟ البته برخی هم با طرح این سوالات ابراز 
ناراحتی می کنند. وی تصریح کرد: باید کاری کنیم تا 
سرمایه ملی هدر نرود و دستاوردی هم در این زمینه 
داشته باشیم. باید امید را در دل کشاورزان زنده نگه 
داریم. صنایع تبدیلی ایجاد و آنها را توســعه دهیم 
تا کشاورز دغدغه محصول تولیدی خود را نداشته 
باشد. حسینی در پایان گفت: به جای خام فروشی در 
زعفران بهتر است بر روی تولید فرآورده های جانبی 

زعفران تمرکز کنیم.

یک کارشناس حوزه انرژی گفت: ایران باید در بازار نفت نشان دهد که یک 
عرضه کننده و فروشنده قابل اعتماد است و می تواند به موقع نفت خام را تحویل 
دهد ولی اگر به دلایل مختلف ارتباطات بین فروشنده و مشتری قطع شود، 

قطعا در روند معاملات خلل ایجاد خواهد شد.
محمود خاقانی در گفت وگو با ایلنا، درباره تاثیر تحریم های اتحادیه اروپا علیه 
روسیه بر صادرات نفت ایران اظهار داشــت: ما در بازار اروپا سهمی نداریم، 
بنابراین باتوجه به تداوم تحریم ها تصور این نیست حتی دورزنندگان تحریم 
بتوانند نفت خام ایران را به اروپا ببرند، فعلا بازار نفت خام ایران چین و هند 
است. آنچه اتحادیه اروپا در مورد روسیه تصمیم می گیرد ممکن است اجرایی 

نشود، و باید منتظر بمانیم و ببینیم زمستان چقدر سرد خواهد بود. 
وی افزود: اکنون اتحادیه اروپا مقرراتی برای مصرف انرژی اعمال کرده تا با 
مدیریت مصرف و کمک گرفتن از مردم این اوضاع را سپری کنند، روسیه بازار 
بزرگ و مهم نفت و  گاز اروپا را از دست داده و نفت خود را با تخفیف به هند و 
چین می فروشد و گاز این کشور هم که از طریق خطوط لوله به اروپا می رود 
با مشکل مواجه شده یعنی خط لوله نورث استریم ۱ و 2 را در دریای بالتیک 
منفجر کردند و اکنون تعمیر آن مشکل است. روسیه اگر در نظر دارد به اروپا 
صادرات گاز داشته باشد راهی جز اوکراین ندارد و اکنون باید بدانیم روسیه و 

اروپا در این خصوص به چه نتیجه ای می رسند.
این کارشــناس حوزه انرژی در ادامه گفت: فرض کنیم دورزنندگان تحریم 
خوب عمل می کنند و نفت خام ما را می فروشند، حجم صادرات بالا رفته و پول 

را هم دریافت می کنیم، اما در ایران نباید به بازار نگاه کنیم آنچه قدرت تولید 
داریم با ظرفیت تولید فاصله زیاد دارد زیرا فناوری نوین نیاز داریم و این منوط 
به رفع تحریم است. وی تاکید کرد: ایران باید در بازار نفت نشان دهد که یک 
عرضه کننده و فروشنده قابل اعتماد است و می تواند به موقع نفت خام را تحویل 
دهد ولی اگر به دلایل مختلف ارتباطات بین فروشنده و مشتری قطع شود، 
قطعا در روند معاملات خلل ایجاد خواهد شد. هرچند روسیه در شرایط جنگ 
بسر می برد اما هنوز برای اروپا یک عرضه کننده قابل اعتماد است و این رابطه 
از زمان شوروی سابق تاکنون تداوم داشته است، یعنی شوروی بهترین و قابل 
اعتمادترین عرضه کننده نفت و گاز به اروپا بوده و اروپا هم بهترین مشتری بود 

که به موقع پول را تسویه می کرد. 
خاقانی با بیان اینکه اکنون امریکا سعی می کند پوتین را به استفاده از سلاح 
اتمی تشویق کند، گفت: هرچند اروپا نگران است اما در باطن اروپا و امریکا و 
روسیه باهم معامله می کنند، در این بین آنچه مسلم است تا وقتی تحریم ادامه 
دارد، اروپا از ایران نفت نمی خرد مگر اینکه با تخفیف و به اسم نفت عراق وارد 

اروپا شود.
وی با اشاره به ســواپ نفت روســیه از ایران گفت: در دولت هفتم و هشتم 
دیپلماســی انرژی ایران تعریف و بر آن اساس سرمایه گذاری صورت گرفت 
و بندر نفتی نکا با ظرفیت 5۰۰ هزار بشــکه در روز با هــدف واردات نفت 
خام آسیای مرکزی و روسیه احداث شــد که نفت خام را امتزاج کرده تا در 
پالایشگاه های کشور پالایش شود، در  پالایشگاه تبریز هم اصلاحاتی انجام 

شد حتی در کنار آن پالایشگاهی تعریف شد که با سرمایه گذاری خصوصی 
ساخته شود، در جزیره کیش هم بورس بین المللی نفت ایران تعریف و ثبت 
شد که نفت خام حوزه کاسپین شامل ترکمنستان، قزاقستان و روسیه در ایران 
پالایش شود تا ظرفیت بالای 5۰۰ هزار بشکه نفت و فراورده را در کشورهای 
همسایه عرضه کنیم و معادل آن را در بورس بین المللی نفت ایران در جزیره 
کیش به ریال معامله کنیم و در واقع ریال با پشتوانه و معاوضه نفت و گاز ایران 
تقویت شود. در کنار این برنامه یک خط لوله با ظرفیت ۱.5 میلیون بشکه در 
روز هم دیده شده بود که از قزاقستان و ترکمنستان از مسیر ایران عبور کرده و 
به خلیج فارس برسد، یک پالایشگاه هم در گرگان به اسم کاسپین ساخته شود 
هدف هم این بود که به جای صادرت نفت خام؛ فراورده صادر شود که برای 
ایران از نظر اقتصادی به مراتب بهتر بود، در واقع برای صادرکننده نفت خام هم 
از نظر اقتصادی مناسب بود حتی بنا بر این بود گاز آسیای مرکزی را وارد ایران 
کرده و تبدیل به برق کنیم و برق را به اروپا صادر کنیم، مطالعات همه اینها 
انجام و تاسیسات آن در بندر نفتی نکا احداث شد اما در دولت دهم با یک اقدام 
سریع و عجولانه سواپ متوقف شد در نتیجه ما به طرفین قرارداد میلیون ها 

دلار خسارت پرداخت کردیم. 
این کارشناس حوزه انرژی ادامه داد: در هر حال اگر روسیه نفت را از طریق 
ایران صادر کند، باتوجه به اینکه مسیر ایران تا خلیج فارس نزدیک تر است، 
هزینه حمل  و نقل برای کاهش پیدا می کند در مقابل ایران هم این امکان را 

خواهد داشت که منافع خوبی حاصل کند.

دبیر انجمن واردکنندگان خودرو:

مسیر دشوار واردات خودرو

عضو هیات رئیسه شورای ملی زعفران:

مدام نگوییم کشورها زعفرانمان را می برند

تاثیر تحریم های روسیه بر صادرات نفت ایران

فروش نفت به اروپا در گرو رفع تحریم هاست

گروه اقتصاد ایران وجهان
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3 بازار

مدیرکل استاندارد اســتان تهران از شــهروندان خواست بصورت 
پیامکــی از اعتبار مصنوعــات طلا مطمئن شــوند. بــه گزارش 
اداره کل اســتاندارد اســتان تهران،، »عباس نوری« در جلســه با 
اتحادیه فروشــندگان و ســازندگان طلای شــهر تهران، افزود: در 
 حال حاضر ۹۷۱ کد شناســایی مصنوعات طلا در اســتان، ابطال 

شده است.
مدیرکل استاندارد استان تهران با تاکید بر اینکه اخذ کد شناسایی 
جهت تولید مصنوعات طلا اجباری اســت، در این خصوص تشریح 
کرد: در حال حاضر ۴۸۵ کد شناسایی معتبر برای مصنوعات طلا، در 
استان وجود دارد. وی در خصوص عیارسنجی مصنوعات طلا افزود: 
۸۰ درصد عیارســنجی های انجام شــده بر مصنوعات طلا، توسط 

کارشناسان اســتاندارد، با الزامات استاندارد مطابقت داشته است و 
تنها ۵ درصد آن ها مغایرت بحرانی داشته اند. نوری با اشاره بر سامانه 
پیامکی ۱۰۰۰۱۵۱۷ جهت اســتعلام و اطمینان از صحت اعتبار 
پروانه استاندارد و یا مجوز فرآورده های مشمول استاندارد اجباری از 
جمله مصنوعات طلا، گفت: شهروندان قبل از خرید مصنوعات طلا 
با ارسال پیامک شماره کدGT به این سامانه، وضعیت اعتبار کدها 

را استعلام کنند.
این مقام مســؤول در خصوص کدها توضیح داد: ایــن کدها برای 
مشخص شــدن تولید ایــن مصنوعــات توســط تولیدکنندگان 
معتبر داخلــی و بــا رعایت عیــار قانونــی، بــر روی مصنوعات 
طــلا درج می شــود. در این جلســه، نــوری تعامــل و همکاری 

اعضای اتحادیه فروشــندگان و ســازندگان طلای شــهر تهران با 
 ایــن اداره کل را ارزنده دانســت و از امضای تفاهم نامــه فی مابین 

استقبال کرد.
مدیرکل استاندارد استان تهران، برای نظارت دقیق تر بر واحدهای 
تولیدی و صنفی طلا، ایجاد بســتر مشــترک جهت هم افزایی در 
امور بازرســی و نمونه برداری را مؤثر دانســت و افزود: گســترش 
و نظارت بر آزمایشــگاه های همــکار، تشــکیل کمیته تخصصی 
جهت پیگیــری امور مربــوط به صنعــت طلاســازی، برگزاری 
دوره های آموزشــی با همــکاری دوجانبــه اداره کل و اتحادیه از 
 راه های زمینه ســاز ارتقای ســطح کیفی و استانداردسازی صنعت 

طلا است.

رئیس سازمان جهادکشاورزی استان مرکزی با بیان اینکه در تولید 
شیر، گوشــت قرمز، مرغ و تخم مرغ مازاد تولید داریم، گفت: عمده 
مشکل در بخش دام و طیور قیمت تمام شده بالاست که این حوزه 
را تحت تاثیر قرار می دهد. علی صفری در شــورای برنامه ریزی و 
توسعه استان مرکزی اظهار کرد: وسعت دشت های استان مرکزی 
۲۵ درصد مساحت استان، کوهستان و کوهپایه ها ۷۵ درصد، مناطق 
نیمه بیابانی ۳۸ درصد و آب و هوای معتدل کوســتانی ۵۰ درصد و 

متوسط بارش سالانه استان ۲۸۰ میلی متر است. 
وی با بیان اینکه ۵۵۳ هزار هکتار از اراضی کشاورزی استان مرکزی 
قابل کشت است افزود: ۲ هزار و ۲۷ هزار هکتار مساحت مراتع استان، 
۴۹۰ هزار هکتار مساحت بیابان، ۳۸۵ هزار هکتار سطح زیر کشت و 
۷۶ هزار هکتار سطح زیر کشت محصولات باغی و گلخانه ای است. 

صفری با بیان اینکه تولیدات بخش کشاورزی استان ۲.۸۲ میلیون 
تن است بیان کرد: تولیدات بخش کشاورزی در سال زراعی ۱۴۰۰-

۱۳۹۹ یک هزار و ۶۸۵ هزار تن زراعی، ۵۸۰ هزار تن باغی، ۵۴۸ هزار 
تن دامی و ۵ هزار تن آبزیان است، همچنین میزان تولیدات استان ۳ 

و نیم درصد تولیدات کشور را در برمی گیرد. 
وی اضافه کرد: انار اســتان مرکزی مقام دوم، گل های شاخه بریده 
مقام پنجم، پسته مقام ششــم، انگور مقام نهم، شیر مقام دوازدهم، 

گوشت مرغ مقام دهم، تخم مرغ مقام ۹ و ماهیان زینتی استان رتبه 
برتر کشور را دارد.  رئیس ســازمان جهادکشاورزی استان مرکزی 
خاطرنشان کرد: ۳۰۵ واحد صنایع تبدیلی با ظرفیت سازی ۳ میلیون 

تن در سال با اشتغال ۵ هزار و ۸۷۱ نفر در استان وجود دارد. 
صفری بیان کرد: در تولید شــیر، گوشــت قرمز، مــرغ و تخم مرغ 
مازاد تولید داریم و عمده مشــکل در بخش دام و طیور قیمت تمام 
شده بالاســت که این حوزه را تحت تاثیر قرار می دهد. سرپرست 
دامپزشکی استان مرکزی نیز بیان کرد: اداره کل دامپزشکی متشکل 
از ۱۷۰ نفر پرســنل دارای تحصیلات دانشــگاهی است و در سطح 

استان مرکزی ۱۲ اداره دامپزشکی فعالیت دارند. 
محمد فتاحی بیان کرد: پوشش بهداشــت دام استان ۸۸ درصدی 
است، در صورتی که میانگین کشوری ۸۵.۲ است.  وی افزود: شاخص 
پوشش بهداشتی تولیدات، ۹۰ درصد و میانگین کشوری ۸۹ درصد 
است. بنابر دستوالعمل سازمان جهانی بهداشت دام مبنی بر ریشه 
کنی بیماری طاعون، عملیات کنترل این بیماری از سال ۱۴۰۰ در 
سطح استان شتاب گرفته و تمامی جمعیت هدف واکسینه شده و 
تعداد کانون های بیماری از ۱۴ کانون در سال ۹۸ به ۲ کانون در سال 
۱۴۰۰ رسیده، این موفقیت در سایه افزایش بهره وری و بکارگیری 
توان بخش خصوصی و فعالیت های آموزشی ترویجی تحقق یافته 

است.  فتاحی افزود: اولویت های دامپزشکی استان در برنامه هفتم 
علاوه بر تامین بهداشــت دام، پوشــش کنترل کیفی و بهداشتی 
تولیدات خام است.  سرپرست دامپزشکی استان مرکزی ادامه داد:  
اهداف کاهش بیماری های مشترک دام و انســان به میزان ۹۴.۸ 
درصد محقق شده است و عدم تخصیص اعتبار لازم و بازنشسته شدن 
همکاران و عدم جایگزینی آنها از عوامل عدم تحقق برخی برنامه ها 
در زیربخش دامپزشکی است.  فتاحی خاطرنشان کرد: کمبود نیروی 
کارشناس بومی، حاکمیتی بودن وظایف محوله و عدم امکان واگذاری 
به بخش خصوصی، ابلاغ دیرهنگام اعتبارات و ابلاغ در قالب اسناد 
خزانه، عدم وجود ثبات قیمت در خرید کیت های آزمایشــگاهی و 
واکسن و بلاتصدی بودن پوشش بیش از نیمی از پست های مصوب 
از جمله چالش های زیربخش کشاورزی است.  وی ادامه داد: اعتبار 
برنامه ششم توسعه دامپزشکی،  ۲۰ میلیارد و ۴۰۰ میلیون تومان 
بوده اســت.  محمد محمدی، مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری 
استان مرکزی نیز افزود: در حال حاضر ۷۰ درصد اراضی استان جزو 
اراضی ملی است که حفاظت می شوند.  وی ادامه داد: ۴۰۰ هزار بهره 
بردار در استان وجود دارد که از مراتع استفاده می کنند. از ۱۰ پارک 
جنگلی موجود در استان ۵ مورد به شهرداری واگذار شده و ۵ مورد 

باقی مانده است.

رئیس اتحادیه تهیه و توزیع کنندگان مواد اولیه کشاورزي و باغباني و 
بهداشتي دامي تهران در ضرورت استفاده از کارشناسان و متخصصین 
در امور کشت و زرع تاکید کرد: سال هاي سال است که فریاد مي زنیم، 
کشت و کشاورزي در کشور باید مراحل اصلاح را طي کند. باید با برنامه 
ریزي کشاورزي کرد، اما مدیران و مسئولان نه تنها از متخصصین بهره 
نمي برند؛ بلکه با ادامه روند سوءمدیریت در امر کشاورزي، منابع آبي و 

مالي کشور را از بین برده اند.
محمدتقي نجم آبادي، رئیس اتحادیه تهیه و توزیع کنندگان مواد اولیه 
کشاورزي و باغباني و بهداشتي دامي تهران بیان کرد: مدیران با ندانم 
کاري هاي خود و عدم استفاده از متخصصان امر، دریاچه هاي ارومیه 
و هامون را نابود کردند، آب هاي زیرزمیني را به پایان رساندند، زمین را 
خشک و برهوت کردند و هنوز بر مدیریت ناکارآمد خود پافشاري دارند.

نجم آبادي در ادامه تصریح کرد: کشــاورزي بدون برنامه ریزي منجر 

به فناي زمین و منابع آبي مي شود. تنها با شعار اینکه مي خواهیم به 
خودکفایي برسیم مگر اتفاق درست و خوبي رخ مي دهد؟ لزوم و ضرورت 
کشاورزي موفق در ابتدا حفظ منابع آبي و مالي و اصلاح کشت است. هر 
میوه و محصول کشاورزي که آب بر است باید حذف و محصولاتي که به 

حفظ منابع آبي کمک مي کند جایگزین شود.
وي بیان کرد: کشت محصولات آب بر باید با استفاده از علوم و فنون نوین 
در کشورهاي همسایه و استفاده از نیروي کار ارزان و زمین هاي پرآب 
مانند افغانستان و ترکمنستان انجام شود، سالهاست بر اصول غلط رایج 
در کشاورز کشور تاکید کرده ام و اصرار بر اصلاح آن داشته ام اما گوش 

شنوایي وجود نداشته است .
نجم آبادي ضمن تاکید بر ضرورت تســریع بر ایجاد زیرساخت هاي 
مهم در علم کشاورزي و حفظ محیط زیست گفت: بارها فریاد زده ام 
که از واردات سمومي که به زمین هاي کشــاورزي خسارت مي زنند 

جلوگیري شود؛ همچنین خواسته ام از بذرهاي با کیفیت استفاده شود. 
ما باید ارزش خاک و منابع کشــاورزي را بدانیم در غیر این صورت نه 
تنها محصول خوب و با کیفیتي را درو نخواهیم کرد؛ بلکه با وارد کردن 
خسارت به زمین هاي کشاورزي صدمات جبران ناپذیري به خاک وارد 

مي سازیم.
رئیس اتحادیه تهیه و توزیع کنندگان مواد اولیه کشاورزي و باغباني و 
بهداشتي دامي تهران بیان با ابراز تاسف از تداوم رویه ناکارآمد مسئولان 
اظهار داشت: اما مسئولان بدون استفاده و بهره لازم از متخصصین به 
خاک و آب زمین هاي کشاورزي با بي درایتي و بي برنامگي خسارت 
زدند. ما باید از اصول درست و با توجه به ژنتیک خاک از بذر،سم و کود 
مناسب براي کشاورزي استفاده کنیم. اگر لازم است که در اصول کشت 
تغییرات ایجاد کنیم در اسرع وقت انجام شود. ما باید از امانت آیندگان 

پاسداري کنیم.

تنها ۴۸۵ کد شناسایی معتبر برای مصنوعات طلا، در تهران وجود دارد

عمده مشکل تولید دام و طیور، قیمت تمام شده بالاست

ضرورت استفاده از کارشناسان در امور کشت و زرع
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نایــب رئیس اتــاق اصناف ایران گفــت: مهلت 
شناســه دار کردن قطعات لــوازم یدکی خودرو 
با درخواســت فعالان این حوزه صنفی، تمدید 
شــد.مجتبی صفایی با اشــاره به تمدید مهلت 
ثبــت شناســه کالا و کدرهگیری بــرای لوازم 
دیکی خودرو، اظهار داشــت: تولیــد و واردات 
لوازم یدکی خودرو براساس اعلام وزارت صمت 
ملزم به دریافت شناسه کالا شــده بود و آخرین 
 مهلت برای این منظور ۱۵ مهر ماه ســال جاری 

تعیین شده بود. 
نایب رئیس اتاق اصناف ایران بیان داشــت: اما با 
توجه به درخواست های مکرر اصناف برای تمدید 
مهلت تعیین شــده وزارت صمت با تمدید این 
مهلت موافقت کرد. وی افزود: براین اساس مصوبه 
قبلی در خصوص پایان مهلت ثبت شناسه و کد 
رهگیری لوازم یدکی خودرو تا ۱۵ مهر لازم الاجرا 

نیست و برای رفع دغدغه صنف لوازم یدکی کشور 
مهلت مذکور به مدت دو ماه تمدید شــده است.  
صفایی با تاکید بر اینکه اصناف و فعالان صنفی 
هیچ مخالفتی با ثبت شناسه و کدرهگیری لوازم 
یدکی خودرو ندارند، گفت: با توجه به حجم بالای 
لوازم یدکی، فعالان صنفی در این حوزه فرصت 
کافی برای بارگذاری کالاهای خود را در سامانه 
جامع تجارت نداشــتند و با توجه به حجم بالای 
ثبت، سامانه نیز قابلیت کافی را نداشت لذا مقرر 
شد این زمان به مدت یک الی دو ماه تمدید شود.  
پیش از این محمد مهدی برادران معاون صنایع 
عمومی وزارت صمت مهلت قانونی ثبت شناسه 
کالا و کدرهگیــری برای ۵۵ قلم لــوازم یدکی 
خودرو را تا ۱۵ مهر ۱۴۰۱ اعلام کرده بود. به گفته 
وی از این تاریخ به بعد لوازم یدکی خودرو بدون 

کد ششناسه قاچاق محسوب می شود.

رئیس شــورای ملــی زیتــون ایــران گفت: 
در حــال حاضــر ۴۰ درصــد از زیتــون ایران 
را اســتان زنجان پوشــش می دهــد و از نظر 
کیفیــت رتبــه اول را دارد. مهــدی عباســی 
گفــت: اســتان هایی مثــل فارس، گلســتان، 
 سمنان و کرمانشــاه نیز در تولید زیتون پیشرو 

هستند.
او همچنین با اشــاره به اینکــه زیتون تولیدی 
ســه اســتان گیلان، قزوین و زنجــان از نظر 
کیفیــت نزدیک به هم اســت، اظهارداشــت: 
زیتون اســتان زنجان از نظر کیفیت رتبه اول را 
دارد. رئیس شــورای ملی زیتون ایران با اعلام 
اینکه صنعت زیتون به ســبب ســلامت محور 
بودن یک صنعت پرســود در دنیاســت، گفت: 
جایگاه زیتون به عنوان میوه روغنی و ارزشمند 

از لحاظ اقتصادی بســیار بالاســت. او در ادامه 
روغن زیتون را به عنوان روغنی مفید و سلامت 
بخش توصیف کرد و افــزود: برای مصرف روغن 
زیتون در دنیا بــه خصوص کشــور های تولید 
کننده این محصول ۲۰ تــا ۲۵ درصد یارانه به 
 مصرف کننده پرداخت تا سرانه مصرف افزایش 

پیدا کند.
عباســی گفت: مصرف روغن زیتون در کاهش 
کلســترول بد خون، کاهش ابتلا به ســرطان و 
بیماری های قلبی به دلیل داشتن آنتی اکسیدانی 
قوی، جلوگیری از ســرطان کولون، ســرطان 
سینه و پوســت، تنظیم قند خون، ملین مزاج و 
تقویت کننده دســتگاه گوارش، درمان کننده 
یبوست های مزمن، انســداد روده و موارد دیگر 

بسیار موثر است.

رییس انجمن صنفی کارفرمایی مراکز اســقاط 
خاطر نشــان کرد: انگیزه صاحبــان خودرو بر 
ای تحویل خودرو فرســوده را باید افزایش داد 
و با واقعی شــدن قیمت خودرو فرســوده این 
انگیزه ایجاد می شــود کــه می تواند بــا اضافه 
 کــردن مبلغــی بــه آن خــودرو را تبدیل به 

احسن کند. 
دولت پیشــنهاد یک درصد را کرده است و اگر 
این عدد تصویب شــود باید فاتحه اســقاط را 
خواند. محمود شــریفی مشــهدی با اشاره به 
قانون ســامان دهی صنعت خودرو در مجلس، 
گفت: مجلس بیش از ۳ ســال اســت که قانون 
سامان دهی صنعت خودرو را بررسی می کند و در 
نهایت در این قانون در خرداد ۱۴۰۱ ابلاغ شد؛ بر 
اساس آن به ازای تولید هر ۴ خودرو یک خودرو 
 )اعم از موتور ســیکلت، کامیون، ســواری و ...( 

باید اسقاط شود.
وی قانون ســامان دهی صنعت اســقاط خودرو 
را رو بــه جلو دانســت و افزود: خودروســازان 
داخلی با وجود مصوبه ســال ۸۸ هیات وزیران، 
در عمل اســقاط خــودرو نداشــتند و به نظر 
می رســد باتوجه به قانون ســامان دهی مجبور 
به انجام اســقاط شــوند. رئیس انجمن صنفی 
کارفرمایی مراکز اسقاط ادامه داد: خودروسازان 
داخلی بر این باورنــد که تولید خــودرو نباید 
به اســقاط آن گره خــورده شــود. همچنین 
خودروســازان این پرســش  را طرح می کنند 
 که مراکز اسقاط سال گذشــته چند دستگاه را

 اسقاط کردند؟
شریفی مشــهدی تصریح کرد: مطابق با قانون 
ســامان دهی خودرو سال گذشــته باید حدود 
۵۰۰ هزار دســتگاه اســقاط می شــد این در 
حالیســت که حدود ۳۰ هزار دســتگاه اسقاط 
شد. مقرر شده اســت که ســالیانه حدود یک 
میلیــون و ۲۰۰ تا یــک میلیــون و ۴۰۰ هزار 
دســتگاه تولید شــود که اگر این عدد تقسیم 
بر ۴ شــود حدود ۳۵۰ هزار دســتگاه  در سال 
باید اسقاط می شــد که برخی از این دستگاه ها 
از آنجایی که ۱ تــا ۳ گواهی داشــتند از این رو 
 ۵۰۰ هزار دســتگاه باید گواهی اسقاط دریافت 

می کرد.
وی با بیان اینکه در ســال ۹۳ اســقاط خودرو 
به عدد ۳۵۰ هزار گواهی رســید، خاطر نشــان 
کرد: امروز مراکز اســقاط خودرو از ۱۱۰ مرکز 
به ۲۲۰ مرکز ارتقا پیدا کرده است پس رسیدن 
 از عدد ۳۵۰ به ۵۰۰ هزار دســتگاه کار دشواری 

نیست. 
همچنین پروانه بهره بــرداری که وزارت صمت 
به این مراکز داده اســت می توانند در سال بین 
۷ تا ۱۵ هزار خودرو اسقاط کند که اگر این عدد 
را در ۲۲۰ مرکز ضرب کنیم بالای یک میلیون 
دستگاه می توان اســقاط کرد از این رو مشکل 
 بهره بــرداری، ظرفیت و تولید گواهی اســقاط 

وجود ندارد.
به گفته رئیس انجمن صنفی کارفرمایی مراکز 

اســقاط؛ درلایحه دوفوریتی هیــات وزیران در 
۲ شــهریور ۱۴۰۱ تنظیم و به مجلس فرستاد 
فرض بر نبود گواهی اســقاط اســت ما موافق 
هســتیم که اگر گواهی اســقاط بر هــر دلیلی 
نبود شــماره گذاری آن متوقف نشود و مبلغی 
را متناســب به قیمت واقعی گواهی اســقاط به 
 یک صندوقــی واریز شــود تا به مــرور گواهی

 ایجاد شود.
وی با اشــاره بــه لــزوم ایجــاد اشــتیاق در 
تحویــل دســتگاه های فرســوده، گفــت: اگر 
گفته شــود یک درصــد قیمت خــودرو، این 
 قیمــت بر روی نــرخ خــودرو فرســوده تاثیر 

می گذارد. 
یک درصد قیمت خودرو بر اســاس شمارگان 
تولید و قیمت مصوب دولتــی حدود ۲ میلیون 
و ۹۵۰ هزار تومان می شــود که اگر ضرب بر ۴ 
شود ۱۱ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان می شود این 
 عدد انگیزه لازم را برای صاحب خودرو فرسوده 

ایجاد نمی کند.
شــریفی مشــهدی با بیــان اینکــه صاحبان 
خودروهــای فرســوده جــزو اقشــار ضعیف 
جامعه هســتند، افزود: انگیزه صاحبان خودرو 
بر ای تحویل خــودرو فرســوده را باید افزایش 
داد و با واقعی شــدن قیمت خودرو فرســوده 
ایــن انگیزه ایجــاد می شــود کــه می تواند با 
 اضافه کردن مبلغــی  به آن خــودرو را تبدیل 

به احسن کند. 
دولت پیشــنهاد یک درصد را کرده است و اگر 
این عدد تصویب شــود باید فاتحه اســقاط را 
خواند. وی ادامه داد: تصویب عدد بالای ۲ درصد 
 می تواند انگیزه لازم را برای صاحبان فرســوده 

ایجاد کند.
این فعال اقتصــادی تصریح کرد: رویکرد وزارت 
صمت روی اسقاط موتور سیکلت است اما باید 
فراموش نکنیم کــه یک درصد هم اشــتیاقی 
برای فروش موتور ســیکلت ایجــاد نمی کند؛ 
چه کسی حاضر می شــود که موتورش را ۴۰۰ 
هزار تومان بفروشــد پس تعیین عدد اســقاط 
 جز اینکــه صنعت اســقاط را نابــود کند چیز 

دیگری ندارد.
به گفتــه رئیس انجمــن صنفــی کارفرمایی 
مراکز اســقاط؛ نیمی از آلودگی هــوا با اجرای 
درســت قانون ســامان دهی خودرو کم خواهد 
شد و ســالانه به ازای اســقاط هر خودرو حدود 
۳۰ میلیون تومان بنزین صرفه جویی می شــود. 
مصــرف روزانه بنزین در کشــور حــدود ۱۱۰ 
میلیون لیتر رســیده اســت در حالــی که در 
ترکیه حدود ۱۰ میلیون لیتر است و این نشان 
 می دهد از خودروهــا بی رویه بنزین اســتفاده 

می کنند. 
وی در پایــان تصریح کــرد: کامیون های ایران 
حدود ۳ برابر اســتانداردهای جهانی گازوئیل 
مصرف می کنند اگر ما برای بــه روز کردن آنها 
تلاش کنیم خواهیم توانســت بــه صادرکننده 

بنزین و گازوئیل تبدیل شویم.

برخلاف قیمت مصوبی که 
توســط دولت برای قیمت 
مرغ اعلام شد اما باز به دلایل 
مختلفی از سوی مرغداران، 
در چند روز گذشته قیمت 
مرغ با افزایش قیمت نسبت به نرخ مصوب، عرضه شد. 
امسال قیمت مصوب مرغ نرخ ۵۹ هزار و ۸۰۰ تومان 
بود که پس از مردمی سازی یارانه ها مصوب شده بود و 
اما اکنون مدتی است از این قیمت فاصله گرفته است.

به گزارش ایلنا، بررسی قیمت مرغ در هفته اخیر در 
بازار شیراز نشان می دهد که نرخ مرغ کشتار روز از ۶۶ 
هزار و ۲۰۰ تومان تا ۶۷ هزار تومان به فروش می رسد. 
این در حالی است که بهای مرغ در دیگر استان ها تا ۷۰ 

تا ۸۰ هزار تومان هم رسیده است.
از مهر گذشــته که قیمت مصوب مــرغ ۲۴ هزار و 
۹۰۰ تومان بود حالا قیمت مرغ بــه بیش از ۲ برابر 
رسیده است و این افزایش قیمت ادامه دارد. مرغداران 

می گویند به دلیل اینکه هزینه های تولید مرغ با گران 
شدن نهاده ها افزایش یافته فروش با نرخ مصوب دولتی 
برای آنها به صرفه نیست، آنها درخواست کرده اند که 
دولت در نرخ مرغ تجدید نظر کند. در این خصوص 
رضا فزونی؛ مدیر طیور، زنبور عســل و کرم ابریشم 
جهاد کشاورزی فارس با اشاره به اینکه هیچ کاهشی در 
جوجه ریزی مرغ نداشته ایم که بخواهد باعث کاهش 
عرضه و افزایش قیمت شود، عنوان می کند: جوجه 
ریزی به اندازه نیاز است و حتی به استان های همجوار 
نیز ارسال می شود و افزایش قیمت مرغ ارتباطی به 

کاهش جوجه ریزی ندارد.

مرغ تولیدی بیشتر از نیاز استان است
فزونی با اشــاره به اینکه روزانه ۵۰۰ تن مرغ کشتار 
روز در اســتان تولید و عرضه می شود، بیان می کند: 
این میزان نشــان می دهد که ما مشــکلی نداریم و 
مصرف و نیاز اســتان ما روزانه بین ۳۵۰ تا ۴۰۰ تن 
مرغ اســت و مابقی به صنایع و استان های همجوار 
ارسال می شود.وی تاکید می کند که تولید ما کفاف 

نیاز استان را می دهد و حتی استان های دیگر را هم 
پوشش می دهد.

فزونی با اشــاره به اینکه بر اساس عرضه و تقاضا نرخ 
تعیین مرغ به ۵۹ هزار و ۸۰۰ تومان اعلام شده است، 
خاطرنشان می کند: این در حالی است که قیمت تمام 
شده مرغ به دلیل افزایش قیمتی که نهاده و مصارف 
مرغ داشته است بیشتر شده است و اینکه بخواهیم 

مرغ با قیمت قبل باشد همخوانی ندارد.

قیمت تمام شده مرغ زنده ۴۵ هزار تومان است
مدیر طیور، زنبور عسل و کرم ابریشم جهادکشاورزی 
فارس مــی گوید: قیمت تمام شــده در حال حاضر 
۴۵ هزار تومان برای مرغ زنده است که بر این اساس 
باید قیمت مرغ بین ۶۵ تا ۶۷ هزار تومان باشــد، اما 
سیاست بر این اســت که همچنان بر اساس قیمت 
مصوبه قبل باشــد. به گفته فزونی در این شــرایط 
تولید کننــدگان حاضر به فروش زیــر قیمت تمام 
 شده نیستند و همین موضوع باعث افزایش قیمت

 مرغ شده است.

برخی از افزایش قیمت ها زیاده خواهی 
تولید کننده است

فزونی همچنین بخشی از افزایش قیمت مرغ را مربوط 
به زیاد خواهی تولیدکننده ها می داند و ابراز می کند: 
در جلسه ای که با حضور کشتارگاه های مرغ برگزار 
شد از آنها خواستیم از میزان سود خودشان بزنند تا 
قیمت مرغ بر اساس قیمت مصوب تطابق داشته باشد 
و انجام شد. وی ادامه می دهد: اما باز می بینم که عده ای 
از این موضوع تخطئی می کنند که در این زمینه افراد 
و کشتارگاه های خاطی به تعزیرات معرفی می شوند و 
برای آنها پرونده تشکیل می شود. مدیر طیور، زنبور 
عسل و کرم ابریشم جهاد کشــاورزی فارس عنوان 
می کند: عرضه مرغ بیشتر از قیمت مصوب به تعزیرات 
معرفی می شــود و در این زمینه دو کشــتارگاه به 
تعزیرات معرفی شد و در این خصوص سیستم نظارتی 
وجود دارد کما اینکه باید این حقیقت را هم در نظر 
بگیریم که قیمت تمام شده مرغ افزایش داشته است.

با پرونده های گران فروشی مرغ برخورد 
جدی می شود

در این رابطه مدیرکل تعزیرات حکومتی فارس می گوید: 
زمانی که مجازات برای متخلفی باشد طبیعی است که اگر 
آن مجازات به اندازه کافی نباشد ریسک تخلف را برای فرد 
متخلف بالا می برد و نمی تواند پیشگیری کند. غلامرضا 
سالاری عنوان می کند: سران سه قوه اخیراً درباره افزایش 
اختیارات ســازمان تعزیرات حکومتی نظــری را اعلام 
کردند و در حالی که قبلًا جریمه تخلفات ۲ تا ۵ برابر بود 
که با پیگیری وزیر دادگستری و رئیس سازمان تعزیرات 
حکومتی در حال حاضر جریمه تخلفات ۱۰ تا ۲۵ برابر 
رسیده است و بر اســاس این مصوبه می توانم بگویم که 
جرایم و مجازات ها پیشگیری کننده است. وی در رابطه 
با پرونده افزایش قیمت مــرغ نیز می گوید: در حالی که 
نظارت بر این موضوع بر عهده سازمان جهاد کشاورزی 
است که هر پرونده ای که ســازمان جهاد کشاورزی در 
این حوزه به تعزیرات بدهد با اشد مجازات با متخلفان چه 
در کشتارگاه ها و چه در بخش اصناف برخورد می شود. 
سالاری با یادآوری این مطلب که وظیفه سازمان تعزیرات 
رسیدگی به تخلفات است و نظارت بر اساس نوع تخلف 
به دستگاه های مسئول برمی گردد، عنوان می کند : در 
این زمینه با توجه به اینکه قانون به خوبی پیشــگیری 
کننده است می توان گفت نســبت به مجازات هایی که 
برای متخلفان در نظر می گیریم نسبت به پیشگیری و 

جلوگیری از وقوع دوباره تخلفات امیدوار باشیم.

News kasbokar@gmail.com

بخشی از افزایش قیمت مرغ مربوط به زیاد خواهی تولیدکننده ها است

مرغ دوباره گران شد 
تمدید  مهلت شناسه دار کردن قطعات لوازم یدکی خودرو

زنجان ۴۰ درصد از زیتون ایران را پوشش می دهد

با وجود مصوبه سال 88 هیات وزیران؛

خودروسازان داخلی در عمل اسقاط خودرو نداشتند
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بازاریابی

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

تشكل گرايي نقطه ضعف بخش خصوصي است
مصطفيموذنزاده

 اقتصاد كشور ما باوجود تلاش هايي كه براي رهايي از وضعيت تك محصولي داشته ايم و 
اين تلاش ها به موفقيت هاي بزرگي هم رسيده، كماكان متاثر از نفت است. به همين دليل 
بخش هاي ديگر اقتصاد نتوانسته اند خود را آنگونه كه بايدوشايد نشان دهند. كاهش پردامنه 
و دنباله دار قيمت نفت، بايد مسئولان و تصميم گيران كشور را به خود بياورد و به بخش هاي 
ديگر اقتصاد هم اهميت داده شود. درواقع نفت عرصه را بر تمام بخش هاي اقتصادي تنگ 
كرده است اما اكنون كه صنعت نفت زير فشار كاهش قيمت قرار گرفته، توجه به بخش هاي 

ارزآور ديگر ضروري به نظر مي رسد. 
به باور من، در شرايط موجود يكي از بخش هايي كه مي تواند در اقتصاد و اشتغال كشور 
نقش سازنده ايفا كند، بخش معدن اســت. بخش معدن به دليل آنكه ديربازده است و 
ســرمايه گذاري زيادي هم نياز دارد، ابتدا در كنترل دولت بوده ولي به تدريج اين بخش 
درحال واگذاري به بخش خصوصي است. اكنون در معادن بزرگ كشور، دولت دست بالا را 
دارد ولي معادن كوچك كاملا توسط بخش خصوصي اداره مي شود. نكته مهم در اين ميان 
تصميماتي است كه توسط دولت براي بخش معدن گرفته مي شود و اين تصميمات براي 

بخش خصوصي زيان آور است.
 واقعيت اين است كه دولت تا زماني كه بخش خصوصي تشكل قدرتمندي در حوزه هاي 
اقتصادي نداشته باشد، عرصه را براي مشاركت بخش خصوصي در تصميم گيري هاي 
اقتصادي باز نمي كند. بر اين اســاس لازم است تشــكل هاي معدني با قدرت بيشتري 
پيگير مشاركت در تصميمات بخش معدن باشند و به صورت منسجم تري عمل كنند. 
تشكل گرايي فقط به معني تاسيس يك انجمن يا اتحاديه يا حضور در جلسات آن نيست 
بلكه تشكل گرايي به معني جستجوي دائم در جهت يافتن روش هايي براي اثرگذاري در 
تصميمات نهادهاي حاكميتي و بين المللي اســت. از اين منظر تشكل گرايي اقتصادي 

همچنان حلقه مفقوده و نقطه ضعف اقتصاد ما محسوب مي شود. 

اين دمنوش خانگي ساده ۶ بيماري را درمان مي كند
دمنوش ها قديمي ترين درمان هاي خانگي دنيا 
هستند اما اين اصلا عجيب نيست چون اين 
نوشيدني ها قدرت شفابخشي فوق العاده اي 
دارند. اما آدم ها در سراســر دنيا انواع مختلف 
دمنوش ها را نه فقط به عنوان درمان بلكه براي 
لذت مي نوشند. يك دمنوش مركب از زنجبيل، 
عسل و دارچين كمك تان مي كند بيماري را 
شكست دهيد و فصل زمستان را بدون سرماخوردگي و آنفلوآنزا پشت سر بگذاريد. 

دستوردمنوشزنجبيل،عسلودارچين
مواد اوليه مورد نياز: 

چوب دارچين: يك تكه 
 عسل طبيعي خام: يك قاشق چاي خوري 

 زنجبيل: يك تكه به اندازه انگشت شست
آبليموي تازه طبيعي: ۲ قاشق غذاخوري 

آب تصفيه شده: 1.5 فنجان 
طرز تهيه: آب را بجوشانيد و زنجبيل پوست كنده و خردشده را درون آن بيندازيد. 
كمي آن را بجوشانيد، حرارت را كم كنيد و بگذاريد قل بزند. حالا مي توانيد چوب 
دارچين را اضافه كنيد و بگذاريد حدود 5 دقيقه قل بزند. معجون را از صافي رد 
كنيد و كمي عســل براي شيرين شــدن و كمي آبليمو براي افزودن ويتامين و 

آنتي اكسيدان به دمنوش اضافه كنيد. 
فوايدايندمنوش

1. پيشگيري و درمان حالت تهوع، سرماخوردگي و آنفلوآنزا
خوب ما مي توانيم بگوييم كاركرد اصلي اين دمنوش پيشگيري از سرماخوردگي 
و آنفلوآنزاست. ميزان زياد ويتامين و آنتي اكسيدان موجود در آن باعث شده است 

براي برطرف كردن حالت تهوع هم فوق العاده موثر باشد. 
۲. كاهش اثرات زيان بارديابت

برخي پژوهش ها تاييد كرده اند كه مصرف دمنوش زنجبيل و ليمو مي تواند اثرات 
زيان بار ديابت را كاهش دهد. همانطور كه احتمالا مي دانيد، ديابت مي تواند منجر 
به بيماري قلبي، بيماري كليوي، فشار خون بالا، سكته و بيماري چشم شود. كافي 

است اين دمنوش را بنوشيد تا از تمام اين خطرات ايمن باشيد. 
۳.درمان سوءهاضمه و سوزش معده

زنجبيل عموما به عنوان تسكين دهنده نفخ و ناراحتي معده شناخته مي شود كه اين 
يعني براي درمان سوءهاضمه و سوزش معده بعد از غذا خوب است. 

۴. پيشگيري از خشكي پوست سر
خشكي پوست در فصل سرد زمستان اتفاقي شايع است. اصلا عجيب نيست كه 
مشكل خشكي و خارش پوست سر هم داشته  باشيد. يك روش خوب براي اجتناب 
از اين مشكلات تامين ويتامين آ و ويتامين ث بدن است. همانطور كه قبلا ذكر 
كرديم، اين دمنوش سرشار از اين ويتامين ها و دقيقا همان چيزي است كه نياز 

داريد. 
5. درمان انقباضات مربوط به قاعدگي، سردرد و تورم

زنجبيــل داراي خــواص ضدالتهابــي فــراوان اســت كه بــراي مبــارزه با 
دردهــاي مزمن بســيار مهم هســتند. التهاب هــا مي توانند ســبب عوارض 
زيــادي شــوند، بنابرايــن براي تــان بهتــر اســت از آنهــا اجتنــاب كنيد. 
شــگفت انگيز اســت اما دمنوش زنجبيــل فعاليــت پروســتاگلاندين ها را 
 مســدود مي كنــد. تــورم پروســتاگلاندين باعــث درد در رگ هــاي خوني 

مي شود. 
۶. درمان سرطان

بسياري از پژوهش هاي انجام شده در طول سال هاي گذشته تاييد مي كنند زنجبيل 
از جمله قدرتمندترين درمان هاي طبيعي سرطان است. اين دمنوش به خاطر 
آنتي اكسيدان هاي زيادي كه دارا ست، با راديكال هاي آزاد مقابله كرده و سلول هاي 

دي انِ اي آسيب ديده را ترميم مي كند. 
در اين فصل اين دمنوش را بنوشــيد، از احســاس خوبي كه به شما خواهد داد، 

شگفت زده مي شويد. 
منبع:هلثيفودادوايس
ترجمه:بازده

يادداشت

سلامت

راه انداختن كسب و كاري كوچك مي تواند تجربه اي 
پرهيجان و جالب باشــد اما قبل از كارآفريني و شروع 
كسب و كار فاكتورهايي وجود دارند كه بايد آنها را در نظر 
بگيريد؛ اينكه مي خواهيد كسب و كاري بدون داشتن 
سرمايه اوليه راه اندازي كنيد يا براي شروع كارآفريني 
سرمايه لازم را در اختيار نداريد، اينكه مي خواهيد در 
چه حوزه اي كسب و كار خود را بنا كنيد، غذا؟ طراحي 
اپليكيشن؟ كسب و كاري خانگي؟ فرقي نمي كند چه 
كسب و كاري و در كجاي دنيا قرار است راه اندازي كنيد، 
هر جا كه باشيد مسير كلي كه به عنوان كارآفرين بايد 
طي كنيد، مشابه است. پس بهتر است به دنبال پاسخي 
براي اين ســوال كلي بگرديم: چگونه يك كسب و كار 

كوچك راه اندازي كنيم؟
در ادامه به 8  فاكتوري كه لازم است قبل از شروع هر 

كسب و كار در نظر بگيريد، مي پردازيم: 

۱.يكطرحكســبوكار)طرحتجاري(
بنويسيد

براي كارآفرينــان اين مرحله حائــز اهميت خاصي 
 است. اين فاكتور به اين دليل مهم است كه يك طرح

 كسب و كار، ايده اوليه شــما را به مفهومي تجاري و 
مناسب دنياي كســب و كار تبديل مي كند. تهيه يك 
طرح كسب و كار به شما توانايي فكر كردن به كل فرايند 
كسب و كار را مي دهد؛ از شروع تا توليد و فروش كالا يا 
خدمات. لازم نيســت طرحي بلند بالا و طولاني تهيه 
كنيد. تنها موارد لازم را لحاظ كنيــد و از پرداختن به 

جزئيات بي مورد خودداري كنيد. 
 در همين رابطه بخوانيد: راهنماي نوشــتن يك طرح 

كسب و كار؛ )آموزش نوشتن بخش هاي مختلف( 

۲.مطالعهامكانسنجيانجامدهيد
براي يك كارآفرين بسيار مهم است كه از آماده بودن 
ايده خود براي تبديل به كسب و كار اطمينان حاصل 

كند. 
در مرحله بعد، بايد ببينيد كه ايده مورد نظرتان تا چه حد 
قابليت سودآوري دارد. چه اصلاحاتي براي درست انجام 
دادن كار بايد اعمال كنيد. مهم ترين فاكتور يك كسب 
و كار كارآفرينانه براي رسيدن به موفقيت، توانايي  آن در 
ارائه راه حلي براي مشكلات موجود مشتريان هدفش 
است، يا پاسخي خلاقانه به نيازهاي آنها يا توليد ابتكاري 

يك كالا يا خدماتي كه بازار به آن احتياج دارد.  
براي انجام مطالعات امكان سنجي مي توانيد از جلسات 
گروهي متمركز و مطرح كردن آن با افرادي كه به صورت 
بالقوه مي توانند مشتري شما باشند، يا جزو متخصصان 
آن حوزه و بازار هستند، استفاده كنيد. مطالعه محصول 
انجام دهيد و با آزمايش و خطا و با مطالعه بازار شكاف ها و 

كمبودهاي موجود در بازار را شناسايي كنيد. 
براي كارآفرينان يافتن پاسخ براي اين سوال ها در هنگام 

مطالعه بازار بسيار حياتي  هستند: 
آيا توليدات يا خدمات شــما در بــازار فعلي مورد نياز 

هستند؟
آيا در حال حاضر كالا يا خدماتي وجود دارد كه اين نياز 

را برآورده كند؟

رقباي شما چه كساني يا كسب وكارهايي هستند؟
كسب وكار شما چگونه قرار اســت در بازار نفوذ كند و 

تثبيت شود؟

۳.برنامهريزيكنيد.
براي تحقق بخشــيدن بــه ايده تان بايد بنشــينيد 
و برنامه ريــزي كنيد. اگر براي كارآفريني قرار اســت 
وام بگيريد يا ســرمايه اي جذب كنيد لازم اســت كه 
برنامه كســب وكار خود را منظم و منســجم در قالب 
طرح كسب و كار )مورد اولي كه پيش از اين ذكر شد( 
تدوين كنيد. طرح كسب و كار در روشن كردن اهداف 
 و نحوه اجراي آنها به شما كمك مي كند و از اين لحاظ 

حائز اهميت است. 
اما جداي از طرح كســب و كار، براي موارد ديگري كه 
در اين طرح ذكر نمي شود، از جمله موارد جزيي، امور 
روزمره، قرارهاي كاري، تماس  با مشتريان و... بايد برنامه 

داشته باشيد. 
كارآفريني به خصوص در حوزه استارتاپ ها و كسب و 
كارهاي نوپا به سرعت كوهي از وظايف و كارهايي كه بايد 
انجام شوند را بر سر شما خالي خواهد كرد و بدون برنامه 
پيگيري امور بسيار مشكل و شايد غيرممكن خواهد بود. 

۴.برنامهماليطراحيكنيد
اگرچه شــروع كارآفريني در هر كسب و كار كوچكي 
نيازمند صرف مبالغ هنگفت نيســت اما بسته به ايده 
كســب وكاري كه به دنبال آن هســتيد بــه هر حال 
 راه اندازي استارتاپ هزينه هايي در بر خواهد داشت. بايد 

يك ســرمايه اوليه متناسب با 
كاري كــه قرار اســت انجام 

دهيد، دست و پا كنيد. 
براي تامين ســرمايه 

اوليــه مي توانيــد 
گزينه هاي زير را 

در نظر بگيريد: 
ي  م هــا ا و -
دگــي  ا نو خا
ي  م هــا ا و -

بــه  مربــوط 

كارآفريني و كســب 
و كارهــاي كوچك 

)بانك ها يا موسسات 
اعتباري( 

-جذب سرمايه  از طريق سرمايه گذاران مخاطره پذير 
 Angel( يــا فرشــته )Venture Capitalists(

 )Investors
-كمك هاي اهدايي به استارتاپ ها و كسب و كارهاي 
نوپا )موسسات غيرانتفاعي، انجمن هاي شهري يا بين 

اجتماعات خصوصي( 
-وام هــاي دانشــگاهي، درون ســازماني )اگر قصد 

كارآفريني سازماني داشته باشيد( و... 
اگر نمي خواهيــد از همان آغاز كارآفريني و شــروع 
كسب و كار گرفتار قرض و وام هاي جورواجور شويد، 
از تكنيك هاي خودراه اندازي استارتاپ استفاده كنيد. از 
اين طريق، اگر چه بايد همه امور را خود يا ديگر شركاي 
شما در راه اندازي كسب و كار به تنهايي و با صرف انرژي 
و وقت بسيار انجام دهيد، ولي در عوض كمترين سرمايه 

ممكن براي شروع كار را نياز خواهيد داشت. 

۵.ساختاركسبوكارتانراتعيينكنيد
در دنياي كارآفريني، ساختار كسب و كاري كه پيش 
مي گيريد خيلــي چيزها را تعيين مي كنــد. از نحوه 
محاسبه  و پرداخت ماليات گرفته تا سطح مسئوليت 
قضايي و حتي نام تجاري كسب و كارتان به ساختاري كه 
براي استارتاپ خود تعريف مي كنيد، ربط پيدا مي كند. 
ممكن است انتخاب كنيد كه تنها مالك شركت باشيد 
يــا ترجيح 

بدهيد كه شريك يا شركاي تجاري ديگري هم داشته 
باشيد و يك زماني هم به سراغ شركت هاي سهامي 
يا با مسئوليت محدود برويد. با مراجعه به قانون 
تجارت كشوري كه در آن كارآفريني را شروع 
مي كنيد درباره انواع شركت ها و ساختارهاي آنها 

تحقيقات لازم را انجام دهيد. 
البته امكان انتخاب يك ساختار اوليه و بعد انتخاب 
ســاختاري بهتر هم وجود دارد. امــا اين كار هم 
مستلزم اشراف بر قوانين است چرا كه اشتباهات حقوقي 

نتايج نامطلوبي را در پي خواهدداشت. 

۶.نامتجاريكسبوكارخودراانتخابوآن
راثبتكنيد

نام كسب و كار شــما نقش مهمي در تعاملات شما با 
مشتريان و ديگر شركاي تجاري تان بازي مي كند. براي 
انتخاب نام تجاري مناسب بازار، رقبا و محصولات شان را 
مطالعه كنيد و دقت كنيد كه مشابه آنها نامي را انتخاب 
نكنيد. از انتخاب نام هاي طولاني پرهيز كنيد. اسامي اي 
كه به نظر شما جالب هستند ولي معني مشخصي ندارند 
ممكن است گزينه هاي مناسبي نباشند. سعي كنيد در 
انتخاب نام بين محصول يا خدمات اســتارتاپ خود و 
عواطف و احساسات مشتريان يك ارتباطي برقرار كنيد. 
يك نام تجاري خوب مي تواند از راه احساسات مشتريان 

را به خود جلب كند. 
در مرحله بعد تحقيق كنيد كه نام تجاري اي كه انتخاب 
كرده ايد قبلا ثبت نشده باشد، اول در اينترنت جستجو 
كنيد و مطمئن شويد هيچ وب سايتي به آن اسم ثبت 
نشده باشد. سپس در اداره ثبت شركت ها بگرديد و اگر 
نام مورد نظر شما قبلا انتخاب نشده بود، آن را ثبت كنيد. 
قدم بعدي خريدن نام دامنه اينترنتي است. اين كار را 
به تعويق نيندازيد. به هيچ وجه نبايد نام تجاري خود را 

روي اينترنت از دست بدهيد. 

۷.برايجوازشــغل،پروانههاومجوزها
درخواستدهيد

بسته به كسب و كاري كه وارد آن مي شويد از شما انتظار 
مي رود كه براي بعضي پروانه ها و مجوزها درخواست 
دهيد و آنها را تهيه كنيد. تحقيق كنيد و ببينيد براي 
كارآفرينان در آن حوزه خاص چه مجوز هايي ضروري 

و در اولويت است. 

۸.مكانكسبوكارخودرامشخصكنيد
استارتاپ شما به مكاني براي كار و اجراي فرايند توليد 
محصول يا خدمات نياز دارد. اين مكان مي تواند يك اتاق 
كار خانگي باشد يا در گوشه اي از پاركينگ بوده يا در 
فضاهاي مخصوص عمومي كه توسط برخي شركت ها 

و سازمان ها به استارتاپ ها ارائه مي شود. 
در هر صورت كارآفريني فرايندي پر تنش و طاقت فرسا 
خواهد بود و تا حد ممكن بايد محيطي آرام و مناسب 
براي اســتارتاپ خود در نظر بگيريــد. در اين بين به 
مشــتريان خود نيز فكر كنيد. اگر كسب و كار شما به 
صورت فيزيكي و خارج از دنياي آنلاين با مشتريان در 

ارتباط خواهد شد از همان ابتدا به آن فكر كنيد. 

چگونهباراهاندازييككسبوكار
كوچككارآفرينيكنيم؟

جامعهمصرفيچيســتومصداقآن
كداماست؟

 ايــن اصطــلاح كــه طــي دهه گذشــته 
كاربــرد عمومــي پيــدا كــرده اســت، به 
جامعه اي اشــاره دارد كه نه بــر محور توليد 
 كالا و خدمــات بلكــه بــر محــور مصرف 

سازماندهي شده است. 
اين اصطلاح به طور معمول براي مشــخص 
كــردن مجموعه بــه هــم پيوســته اي از 
گرايش هاي فرهنگي و اجتماعي- اقتصادي 
به كار گرفته مي شود كه از ويژگي هاي جوامع 
صنعتي پيشــرفته آمريكاي شمالي، اروپاي 
 غربي و ســرزمين هاي كرانــه اقيانوس آرام

 به شمار مي روند، ويژگي هايي كه آنها را هم 
از جوامع » توليدگراي « قرن نوزدهم تفكيك 
مي كند و هم از كشــورهاي درحال توســعه 

جهان سوم. 
 كاربرد متــداول اين اصطــلاح دلالت بر آن 
دارد كه اعضــاي اين جوامع ميزان بســيار 
بالاي مصــرف را بــا موفقيــت اجتماعي و 
خرسندي فردي يكسان مي پندارند بنابراين 
مصرف را در حكم هــدف غالب زندگي خود 
برمي گزيننــد. از ايــن حيث، ايــن عبارت، 
 اغلب بــا نقد جــاه طلبــي، ماترياليســم و 
لذت گرايي پيونــد خورده اســت كه تصور 
 مي شود ارزش هاي غالب اين جوامع را تشكيل

 مي دهند. 
 كاربــران دانشــگاهي اين اصطــلاح به طور 
 روزافــزون كوشــيده اند تــا از ايــن معاني

 ارزش گذارانــه اجتنــاب كننــد امــا اين 
بينــش را در ذهــن داشــته اند كــه كليد 
فهــم مدرنيتــه در تشــخيص محوريــت 
فعاليت هــاي مربوط به مصــرف و ديدگاه ها 
 و ارزش هــاي مرتبــط بــا آن نهفتــه

 است. 
 اصطــلاح » جامعــه مصرفي « بــراي بيان 
اين ديــدگاه به كارگرفته شــده و معمولا به 
اقتصــادي دلالــت دارد كه بــراي ارضاي 
خواسته هاي نوظهور تجهيز شــده است نه 
صرفا براي پاســخگويي به نيازهاي تكراري 

مصرف كنندگان. 

آموزش
مديرمنفيباف

در دستگاه فكري يك مدير منفي باف، عناصر و 
عوامل مثبت آنقدر ناياب اســت كه حتي سعي 
نمي كند گوش به مخالفت منطقي فرد مخالف 
دهد. او بــه همه چيز و همه كس پاســخ منفي 
مي دهد. اينگونه مديران به محض اينكه در يك 
نفر نقطه ضعف كوچكي پيدا مي كنند، همه نقاط 

قوت و شايستگي شخص را زير سوال مي برند. 

طرزتشخيص
آيا وقتي كــه طرح يا فكــر تازه اي را بررســي 
مي كنيد بيشتر به دنبال نقاط ضعف و مشكلات 
اجراي طرح مي گرديد و جنبه هاي مثبت آن را 

دست كم مي گيريد؟

آيا وقتي كه موضوعي مورد مخالفت شــما قرار 
مي گيرد، دلايل منطقي مخالفت خود را تشريح 

نمي كنيد؟پاسخ منفي به اين قبيل سوالات نشان 
مي دهد كه شما از بيماري منفي بافي رنج مي بريد. 

طرزدرمان
خود را عادت دهيد كه براي عوامل مثبت و نقاط قدرت 
 همانقدر اهميت قائل شويد كه براي عوامل منفي و

 نقاط ضعف كه تاكنون براي شما محسوس تر بوده 
اســت. ابزار مخالفت وقتي به صورت غريزي باشــد 
و متكي به منطق نباشــد، انتقاد سازنده نيست و در 
واقع مخرب است. پس تلاش كنيد در امور با ديگران 
همفكري كرده و قبل از ابراز مخالفت، دلايل منطقي 

پيدا كنيد. 

 بيماري هاي مديريت 
مهارت

تبليغات 
خلاق
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فرهنگ
 و هنر

دبير بيست وششمين نمايشگاه ملي صنايع دستي گفت: در نمايشگاه امسال 
و 3  ماه ابتداي سال ۹۵ با رشد ۲۵ درصدي در صادرات صنايع دستي در سبد 
صادرات غيرنفتي مواجه شديم و با فروش بيش از 33 ميليارد تومان مي توانيم 

بگوييم »حال صنايع دستي ايران خوب است.« 
پويا محموديان در مراســم تجليل از هنرمندان حاضر در بيست وششمين 
نمايشگاه صنايع دستي كشور كه در سالن اجتماعات سازمان ميراث فرهنگي، 
صنايع دستي و گردشگري برگزار شد، گفت: امسال هفته صنايع دستي را از آخر 
ارديبهشت ماه و با برپايي نمايشگاه صنايع دستي در سازمان مديريت كشور آغاز 
كرديم. نمايشگاه موفقي بود با اين رويكرد كه بتوانيم از پتانسيل ساير ارگان هاي 

دولتي براي شكوفايي صنايع دستي استفاده كنيم. 
مديركل صادرات صنايع دســتي بيان كرد: بيست وششــمين نمايشــگاه 
صنايع دستي امسال از آنجا كه با ماه مبارك رمضان مقارن شد، تصميم گرفتيم 
زمان آن را جلو بيندازيم. جدا از اين، نمايشگاه امسال با نمايشگاه هاي سال هاي 

ديگر تفاوت هاي بسيار زيادي داشت. 
او ادامه داد: ما در نمايشگاه امسال تاكيد داشتيم از خرده فروشي فاصله بگيريم 
و به قراردادهاي بزرگ با اعداد و ارقام بزرگ فكر كنيم. حضور نخستين هيات 
تجاري از اتحاديه اروپا براي نخستين بار و واردكننده هاي صنايع دستي هند و 
چين يكي از تفاوت هاي نمايشگاه امسال بود. همچنين ۲ نفر از بازرگانان ايراني 
در اروپا، در اين نمايشگاه حضور داشــتند كه شايد بتوان به عنوان نخستين 

دستاوردهاي پس از برجام به آن اشاره كرد. 

محموديان اظهار كرد: اين نمايشــگاه فرصتي پديــد آورد كه همه بتوانند 
فصل هاي مشترك كاري و ارتباطات پايدار براي آن تعريف كنند. قطعا براي 
استحكام بخشي به آنچه در نظر داريم، راه طولاني تري در پيش است. در پايان 
اين نمايشگاه، به اعداد و ارقامي رســيديم كه جاي خوشحالي داشت. ثبت 
ســفارش ها به ارزش حدود ۵ ميليارد و ۵۰۰ ميليون تومان موجب رشد ۴۶ 
درصدي فروش صنايع دستي شد.  دبير بيست وششمين نمايشگاه صنايع دستي 
افزود: ما در اين نمايشگاه تقريبا به هدف تجاري سازي دست پيدا كرديم. در 
كلان شهر تهران يك نمايشگاه نمي تواند كافي باشد و بر آن شديم تا در پاييز 

امسال نيز نمايشگاه صنايع دستي برگزار كنيم. 

سهم نظام بانكي كشور در حوزه صنايع دستي
در ادامه مراسم تجليل از هنرمندان صنايع دستي كشور، محمدعلي سهماني 
مديرعامل ســابق بانك توســعه و تعاون  نيز در ســخناني گفت: قرارداد و 
تفاهمنامه اي را از روزهاي ابتدايي دولت يازدهم در بانك توسعه تعاون با عامليت 

تامين مالي بخشي از فعاليت هاي صنايع دستي كشور پذيرفتيم. 
مديرعامل فعلي بانك رفاه ادامه داد: فكر مي  كنم در 3 ســال اخير، در حوزه 
صنايع دســتي ارزش جويي ايجاد  و نظام بانكي از منابــع اندك خود در اين 
عرصه وارد مشاركت شــد. اميدواريم نظام بانكي كشور بتواند سهم خودش 
را در عرصه صنايع دســتي ادا كند. من اعلام آمادگي و سعي مي كنم بيشتر 
از ســال هاي قبل در اين زمينه انجام وظيفه كنم.  ســهماني افزود: امسال، 

ســال اقتصاد مقاومتي اســت و دولت 3 وظيفه مهم براي نظام بانكي كشور 
در نظر گرفته اســت، يكي توليد، ديگري حمايت و سوم اشتغالزايي. يكي از 
گرفتاري هاي ما در ســال هاي اخير بحث ركود و بيكاري بوده است؛ با اينكه 
 دولت تلاش بســياري در اين زمينه كرده، اما اميدواريم شــرايط بهتري به

 وجود  آيد. 

بايد دوباره از صفر شروع كنيم
رئيس انجمن صادركنندگان صنايع دستي سخنران بعدي اين مراسم بود كه 
بيان كرد: اوضاع صادرات در مملكت ما با توجه به روزگاري كه در آن هستيم، 
خوب نيست. در كل، آمار از كاهش مجموعه صادرات خبر مي دهد، اما در حوزه 

صنايع دستي اين آمار نشان دهنده رشد بوده است. 
مجيدرضا حريري با بيان اينكه بايد ببينيم آمار رشد صنايع دستي نسبت به چه 
چيزي محاسبه شده است، گفت: ما آمار فعلي را با مديريت سازمان در دولت قبل 
مقايسه مي كنيم، زيرا در آن زمان صنايع دستي متوقف شده بود و در سال هاي 
گذشته، با مذاكرات نامورمطلق، معاون صنايع دستي تصميم بر اين شد كه 

انجمن صادركنندگان صنايع دستي شكل بگيرد. 
او ادامــه داد: در حال حاضــر من نمي توانــم گزارشــي از فعاليت انجمن 
بدهم، زيرا مــا ايده و فكر بســياري داريم و در حال حاضــر در حال حركت 
هســتيم. آنچه صنايع دســتي ما را در خطر نشــان مي دهد، محدود بودن 
صادرات آن به چند كشــور ناپايدار است. كشــور عراق بازار خوبي است اما 

پايدار نيســت. ما بايد به فكر بازاريابي هاي پايدار باشــيم و ايــن كار نياز به 
پژوهش دارد. رئيس انجمن صادركنندگان صنايع دســتي افزود: پژوهش، 
كار مســئولان مملكت است و كار فعال اقتصادي نيســت. ما به عنوان فعال 
اقتصادي در كنار دولت هســتيم و اگــر امكانات را فراهم كننــد، ما نيز به 
كار خودمان ادامه مي دهيم. متاســفانه ســابقه صنايع دســتي در 8 سال 
دولت قبل به كلي پاك شــد. ما بارها به منابعي مراجعه كرديم تا ببينيم آيا 
در دولت قبل مطالعه يا متــن ايراني درباره بازاريابي صنايع دســتي وجود 
 دارد يا نــه؟ اما تاكنون منبعي پيــدا نكرده ايم. بنابراين بايــد دوباره از صفر 
شروع كنيم.  حريري همچنين گفت: مهم ترين نكته در بخش صنايع دستي 
اين است كه توليد مبتني بر آيين سنتي پيش برود اما بايد نوع بازاريابي از توليد 
سنتي منفك شود، زيرا ما به علم مدرن براي بازاريابي و همچنين رصد سليقه 
بازار دنيا نياز داريم. فكر مي كنم به صنايع دستي در سازمان ميراث فرهنگي 

به چشم بچه زن بابا نگاه مي شود و بايد براي كمك به آن سرمايه گذاري كرد. 
او ادامه داد: فعلا ما در دوران ماه عسل هستيم و مطالبات خود را جدي مطرح 
نكرده ايم، زيرا شــرايط فعلي دولت را درك مي كنيم؛ اما هرقدر توليدكننده 
زحمت بكشد تا زماني كه سياست خارجي در خدمت اقتصاد نباشد، كاري 

نمي توان انجام داد. 
رئيس انجمن صادركنندگان صنايع دستي گفت: ما اقداماتي را در آمريكاي 
شمالي، آفريقا، ژاپن، چين، سنگاپور و كانادا شروع كرديم، اما بلندترين ديوار، 

ارتباط هاي سياسي است. اميدواريم سياست مداران راه را باز كنند. 

فروش ۳۳ ميليارد توماني صنايع دستي حال ايران را خوب كرد

رشد سهم صنايع دستي در 
سبد صادرات غيرنفتي

ركورد پرفروش ترين كتاب هاي ايراني نزد بانوان است

نويسندگي درآمدزا نيست
ماندانا زندي، نويسنده و فيلمنامه نويس مي گويد: من 
هيچ وقت به نويســندگي به عنوان عنصري درآمدزا 
نگاه نكرده ام اما اگر بخواهيم مقايســه كنيم، بي شك 
رمان نويس ها در ركورد شكنی بازار نشر موفق تر عمل 

كرده اند. 
به گزارش هنرآنلاين، زندي افزود: من شــخصا به اين 
امر معتقدم كه هدف از نوشــتن، خوانده شدن است و 
كمتر كســي براي دل خودش يا گنجه هاي خاك گرفته 
مي نويسد. براي هر نويسنده اي فروش كتاب حائز اهميت 
است و البته اينكه عده بيشتري كتاب را ورق بزنند و اين 
درست همان اتفاقي اســت كه كمتر براي داستان هاي 
كوتاه رخ مي دهد، البته اگر آثــار ترجمه اي را فاكتور 
بگيريم. بنا برهمين موضوع، تمايل دارم عده بيشتري 

نوشته هايم را بخوانند. 
اين فيلمنامه نويس ادامه داد: تعلق خاطر خود من بيشتر 
به سمت رمان بوده و هميشــه رمان براي من ارجحيت 
داشته است. اما از آنجاكه متاسفانه بنابه دلايلي كه يكي 
دوتا هم نيســت، اين گونه ادبي در كشور ما نتوانسته 
جايگاهي كه بايد را بين منتقــدان و مخاطبان ادبيات 
نخبه گرا، به دســت آورد و از آنجا كه تمايل داشتم در 
زمينه ادبيات، به چشم جدي تري ديده شوم، دست به 

نگارش داستان هاي كوتاه زدم. 
حال و هواي كوتاه نويســي و تفاوت هاي چشمگير آن 
با دنياي رمان به كنار، اعتراف مي كنم كه هنوز نگارش 
رمان را بيشــتر دوســت دارم و اگر از من كه در هردو 
زمينه قلم زده ام، بپرسند كه كدام را ترجيح مي دهيد، 
بي شــك خواهم گفت كه رمان. درست است كه رمان 
نمي تواند اندازه داستان كوتاه جدي ديده شود و خبري 
از رونمايي و جلســات نقد و معرفي نيست، اما خيال 
مي كنم رمان از مخاطبان بيشــتري برخوردار است. 
چرا كه تيــراژ بالاي رمان ها در كنار تعدد چاپ شــان 
خود گوياي همين امر اســت كه حرف يك نويســنده 
 رمان نويس را عده بيشــتري مي شــنوند و مخاطب 

گسترده تري دارد. 
بحث سود مالي هم درميان است

وی درباره اين مطلب كه بحث سود مالي هم درميان است، 

توضيح داد: البته من هيچ وقت به نويسندگي به عنوان 
عنصري درآمدزا نگاه نكرده ام. اما اگر بخواهيم مقايسه 
كنيم، بي شك رمان نويس ها در ركورد شكني بازار نشر 

موفق تر عمل كرده اند.
اينكه نام ادبيات زرد و عامه پســند و اينطور تشبيهات 
به رمان هاي ايراني اطلاق مي شود، به دلايل گوناگوني 
برمی گردد كه به نظر من نه به ســود بازار نشر است و 
نه به ســود مخاطبي كه ميل به خواندن دارد. اما برخي 
در كشــمكش دروني با خود و جهــت اظهار فضل نزد 
دوســتان، با وجود لذتي كه از خوانش رمان مي برند، 
دست به انكار مي زنند و مي گويند: ما اصلا داستان هاي 
ايراني نمي خوانيم و اين اصلا خوب نيســت. شايد در 
بين انبوه رمان هايي كه روانه بازار نشــر شده اند، كمتر 
به اثري فاخر بربخوريم كه اين خود جاي حرف بســيار 
دارد. اما مهم اين اســت كه براي جذب عموم مردمي 
كه كتاب نمي خوانند ســاده ترين راه، پيشنهاد رمان 
است. چراكه رمان داســتانگوي خوبي است و مخاطب 
را وادار به ورق زدن مي كند و اين يعني برداشتن همان 
نخستين قدم هاي كتاب خواني. بعد كه مخاطبي با كتاب 
انس گرفت، ذهنش آمادگي پذيرش مطالب سنگين تر و 
اصولي تر را پيدا خواهد كرد. خود من هرگز به كسي كه 
كتابي نخوانده، آثار ماركز يــا كوندرا يا حتي هدايت را 
پيشنهاد نخواهم كرد چراكه احتمال پس زدن و گريزش 

از كتاب خواندن را بالا مي برم. 
به نظرم اصلا خوب نيســت كه چوب  برداريم و متهم 
كنيم كه فــلان ژانر، هرزنويس اســت؛ زرد اســت؛ 
بي محتواســت؛ چرا كه در بين رمان نويس هاي ايراني 
همكاراني را مي شناســم كه ماه ها يا شايد سال ها براي 
انتخاب سوژه تحقيق مي كنند و هر كلمه را با وسواس 
برمي گزينند. ضمنا در هر زمينــه هنري هرچقدر كه 
آثار خوب داريم، چندين برابرش آثار ضعيف به چشم 

مي خورد كه هرگــز نمي توانند حرفي بــراي گفتن 
 داشته باشــند و اين امر تنها دامنگير رمان هاي ايراني 

نبوده است. 
به عقيده من بعــد از انقلاب، فضا بــه گونه اي 
پيش رفته كه قلم داستان نويســي بيشــتر در 
دستان بانوان چرخيده اســت و قلم نقد هم در 

دســتان آقايان. همين امر خود ايجاد حساســيت 
كرده و منتقــدان رمان هــا را داســتان هاي زنانه 
اطلاق مي كنند. امــا نبايد فراموش كنيــم كه ركورد 
پرفروش تريــن كتاب هاي ايراني نزد بانوان اســت و 

نويسندگان هر ســه كتاب »بامداد خمار«، »دالان 
بهشــت« و »چراغ هــا را من خامــوش مي كنم« 
 بانواني هســتند كه هرگز هيچ كتابي نتوانســته با 
قلم شان در جهت جذب مخاطب برابري كند. اينكه 

جذب مخاطب براي ما اهميتي ندارد و ما همانطور كه 
اصول داستان نويسي حكم مي كند، پيش مي رويم، 

ادعاي خوبي نيست، چون هر نويسنده اي به اميد 
خوانده شدن قلم مي زند. 

وي در پايان گفت: در ايــن زمينه حرف زياد 
دارم كــه بماند براي فرصتي مناســب تر. اما 

مشكلات نويسندگاني مثل من به همين جا ختم 
نمي شود. سال 89 بود كه تله فيلم »روزيلدا، شب 
چله« روي آنتن شبكه 3 ســيما رفت و توانست 
رضايت  بخش زيادي از هموطنان را به دســت 
آورد و حتي 4 شــب يلداي ديگر هم بازپخش 
داشت كه حاكي از رضايت مردم بود. اين درست 
كه من به عنوان نويســنده اي تازه كار شانس 
بزرگي داشــتم تا فيلمنامه ام به مرحله توليد 
برســد، اما نمي توانم فراموش كنم كه مورد 

چه بي مهري ها كــه قرار نگرفتــم و هرجا كه 
اعتراض كردم، تازه كار بودنــم را چوب كردند 

 و بر ســرم كوبيدند كه اين چيزها عادي است و عادت 
مي كنيد. 
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رئيس اتحاديه اتو سرويس: 
به عنوان يك فعال صنفي موافق 
ادغام اتحاديه هاي همگن هستم

رئيــس اتحاديــه دارنــدگان اتوســرويس، 
تعميــرگاه، پاركينــگ و كارواش خــودرو 
گفت: به عنوان يك فعال صنفي موافق ادغام 
اتحاديه هاي مشــابه و همگن هســتم چون 
چابك سازي ســبب بهبود روند فعاليت هاي 
صنفي و تســهيل در اجــراي قوانين صنفي 

خواهد شد. 
عليرضا راسي با بيان اينكه ادغام اتحاديه هاي 
همگن تاثير بســيار مهمي را در فعاليت هاي 
صنفــي خواهــد داشــت، افــزود: ادغام و 
كوچك ســازي همچنين ســبب سهولت در 
انجام كارهاي اتحاديــه و روابط بين اعضاي 

آن خواهد شد. 
وي تصريح كــرد: به اعتقاد من در راســتاي 
اجراي قوانين اتاق اصناف ايران، اتحاديه هاي 
مشــمول از اجــراي صحيح قانــون پيروي 
مي كنند و تمايل به ادغام اتحاديه هاي همگن 

را دارند. 
راسي افزود: به عنوان يك فعال صنفي موافق 
اجراي طرح ادغام هســتم و نكته مهمي كه 
بايد در اين راســتا مدنظر قرار گيرد، اجراي 
كاركارشناسي شده و دقيق است چراكه نتيجه 

مطلوب را به همراه خواهد داشت. 

رئيس اتحاديه بارفروشان: 
در موضوع ادغام اتحاديه هاي 

همگن، تابع قانون هستيم
رئيس اتحاديه بارفروشــان گفــت: به دليل 
اهميت موضوع ادغام اتحاديه هاي همگن بايد  
نظر نمايندگان اصناف در ادغــام اتحاديه ها 

لحاظ شود. 
ســيد محســن محمــودي افــزود: اعضاي 
صنف بارفروشــان قانونمند و تابع حمايت از 
قانون هســتند و اميدواريم در اجراي ادغام 
اتحاديه هــاي همگن به صورت كارشناســي 
عمل شود. وي ادامه داد: اميدواريم ادغام هاي 
جديد به گونه اي باشد كه وضعيت اتحاديه هاي 
شامل اجراي طرح مطلوب تر شود و احساس 
رضايتمندي را براي اعضا به همراه داشته باشد. 
محمودي تصريح كرد: اتحاديه بارفروشــان 
تهران با اتحاديه ميوه فروشان تداخل صنفي 
دارد و اگر قرار بر ادغام باشد، بايد تمام شرايط 
اعضاي هــر دو اتحاديه و خواسته هاي شــان 

مدنظر قرار گيرد. 
وي اظهار كــرد: در حــال حاضــر اتحاديه 
بارفروشــان تهران بيش از 3 هزار عضو دارد 
و قطعا تعداد اعضاي اتحاديه ميوه فروشــان 
نيز بيــش از اتحاديه ماســت؛ از اينرو ادغام 
اتحاديه هاي صنفــي مشــابه و همگن بايد 
به گونه اي باشد كه مشكل خاصي براي اعضاي 

اتحاديه ها به وجود نيايد. 

رئيس اتحاديه فروشندگان بستني و آبميوه: 
ادغــام اتحاديه ها  بــا رعايت 
شرايط رســته هاي صنفي آثار 

مثبتي دارد
رئيس اتحاديه توليدكنندگان و فروشندگان 
بستني و آبميوه تهران گفت: ادغام اتحاديه هاي 
صنفي مشــابه و همگن، درصــورت رعايت 
شرايط رسته هاي صنفي، آثار مثبتي به همراه 

خواهد داشت. 
رئيس اتحاديه توليدكنندگان و فروشندگان 
بســتني و آبميوه تهران گفــت: هنوز به طور 
كامل جزئيات اجراي طرح ادغام اتحاديه هاي 
همگن مشخص نيست و نمي توان نظر درستي 

را درباره اجراي طرح داد. 
اســكندر آزموده افزود: طرح اجــراي ادغام 
اتحاديه هاي همگن اگر با برنامه ريزي درست 
همراه باشــد و به گونــه اي تمامي شــرايط 
اتحاديه ها و رسته هاي صنفي آن مدنظر قرار 
گرفته شده باشــد، مي تواند آثار مثبتي را به 
همراه داشته باشد و اگر بدون برنامه ريزي عمل 
شــود، قطعا نتايج مثبتي را به همراه نخواهد 
داشــت. وي تصريح كرد: ادغام اتحاديه هاي 
توليدي و توزيعــي همراه با مشــكلاتي بود 
و برخــي از خواســته هاي طرفيــن مدنظر 
قرار نگرفت كــه اميدواريــم در اجراي طرح 
 ادغام اتحاديه ها شــاهد مشكلات اينچنيني 

نباشيم. 
آزموده تاكيد كرد: ابتــدا بايد از اتحاديه هاي 
صنفي كــه داراي اعضاي كمتري هســتند، 
شروع و نتايج آن را بررســي كرد و درصورت 
موفق بــودن اجراي طــرح آن را به ســاير 

اتحاديه ها  تعميم داد. 

صنعت مبلمان از جمله صنايع توليدي سبك 
و زودبازده با سوددهي بالا به شمار مي رود. اين 
موضوع به ويژه در كشورهاي در حال توسعه 

داراي اهميت زيادي است. 
يكي از صنايع بســيار مهم كشــور صنعت 
مبلمان اســت كه از ظرفيت اشتغالزايي بســيار بالايي برخوردار بوده 
 و مي توانــد درآمد مالي مناســبي را با گردش مالــي مطلوب نصيب 

كشور كند. 
رئيس اتحاديه درودگران و مبل سازان تهران با اعلام اين 
مطلب در گفتگو با »كسب وكار« گفت: صنعت مبلمان 
كشور از مزيت هاي نسبي مطلوبي برخوردار است كه با 
برنامه ريــزي نظام مند و اســتراتژي تشــكيلاتي 
توليدكننــدگان و صادركننــدگان مي تواند نه تنها 
 بازارهــاي مبــل منطقــه، كــه بازارهــاي اتحاديــه اروپــا را هم 

در دست بگيرد. 
در زمينه مبلمان اداري و ساخت آن توان بالقوه اي در كشور وجود دارد كه 
نيازمند حمايت و يافتن بازارهاي جديد صادراتي است. به طور كلي نگاه 

توليدكنندگان مبلمان نگاهي صادرات محور است.
 رئيس اتحاديه توليد كنندگان مبلمان درباره تاثيرات ركود اقتصادي بر 
صنعت مبلمان گفت: ركود حاكم بر اقتصاد كشور بسياري از صنايع را 
درگير خود كرده كه در اين ميان صنعت مبلمان نيز بي تاثير نبوده است. 
عبدالحسين عباســي افزود: بايد در اتاق فكري مشترك راهكارهاي 
برون رفت از ايــن ركود بــا همــكاري متخصصان، كارشناســان و 
دست اندركاران علم اقتصاد و مسئولان دولتي شناسايي شود اما آنچه 
مسلم است كنترل تورم موجب كاهش هزينه تمام شده توليد در برخي 

از بخش هاي صنعتي كشور شده است. 
عباسي در پاسخ به اين سوال كه  ميزان توليد داخلي صنعت مبلمان و 
سهم توليد كنندگان از بازار داخل به چه ميزان است، عنوان كرد: توليدات 
داخلي اين صنعت به سه بخش  تقسيم می شــود كه شامل توليدات 
مبلمان اداري و تجاري، مسكوني و راحتي و مبلمان استيل و منبت كاري 
شده است كه در مبلمان اداري با توجه به تكنولوژي ای كه در توليد آن 
به كار گرفته شده است واردات آن بسيار اندك است و آمادگي بالايي نيز 

براي صادرات وجود دارد. 
رئيس اتحاديه درودگران و مبل سازان تهران خاطرنشان كرد: در بخش 
مبلمان راحتي و تمام پارچه نيز پيشرفت زيادي در ميزان توليد به دست 
آمده است و آمار واردات نشــان مي دهد ميزان واردات مبلمان مدرن 

به شدت كاهش يافته است. عباسي اظهار كرد: در توليد  مبلمان استيل 
اگر تكنولوژي هاي به روز به كار گرفته شود، ظرفيت بالايي براي صادرات 
وجود دارد و اگر ابزارهاي مهم بازاريابي مانند شركت در نمايشگاه هاي 
خارج از كشور مورد استفاده واقع شود، مي توان سهم صادرات كشور را 

افزايش داد. 
وي اضافه كرد: بيش از ۹۰ درصد توليدات داخلي به مصرف و نياز داخلي 

كشور مي رسد و تنها ۱۰ درصد از توليدات صادر مي شود. 
وي گفت: مهم ترين كشورهاي هدف صادراتي ايران در بخش مبلمان 
عراق، جمهوري آذربايجان، تركمنســتان، قزاقســتان، افغانســتان، 
تاجيكستان، ارمنستان، امارات، عمان و قطر بودند كه به لحاظ سليقه، 
قيمت و ديگر عوامل به اين برآيند رسيديم كه به اين كشورها صادرات 

داشته باشيم. 
رئيس اتحاديه درودگران و مبل سازان تهران همچنين تاكيد كرد: ميزان 
واردات مبلمان نيز به نسبت گذشته كاهش يافته و مي توان آمارهاي 

صادراتي را نيز افزايش داد. 
به گفته وي، درحقيقت بي توجهي به بخش توليد هر روز اوضاع اين بازار 
را وخيم تر مي كند و اين وضعيت نه به نفع توليدكننده است و نه خريدار، 

تا جايي كه مبل ايران تقريبا بازارهاي صادراتي خود را از دست داده است 
و اين امر تابعي از ناملايمتي هاي موجود در روابط ايران با ساير كشورها در 

چند سال اخير بوده است. 
عباســي احياي بازارهاي صادراتي را يكي از راه هــاي كاهش قيمت 
اين كالا در بازارهاي داخلي مي داند و البته مهم ترين نتيجه اين امر را 
ارزآوري بالاي اين كالا معرفي مي كند. وي بازار كشورهاي آسيای ميانه 

و خليج نشينان را حوزه هاي مناسبي براي صادرات مبل ايران مي داند. 

توليد، مهم ترين بخش چرخه اقتصادي هر كشوري است
اين مقام مسئول در ادامه از ريزش توليدكنندگان در بازار مبل خبر داد و 
اضافه كرد: يكي از اتفاقات چند سال اخير بازار مبلمان، مربوط به فروش 

كارخانه های قديمي توسط صاحبان آنهاست. 
به گفته اين فعال صنفي، برخي كارخانه های فعــال در حوزه چوب و 
وسايل چوبي درحال تعطيلي هســتند و كارخانه داران توان ماندن در 

عرصه توليد را ندارند. 
رئيس اتحاديه درودگران و مبل سازان تهران توضيح داد: دليل اين اتفاق 
اين است كه در اين صنف، هر كارخانه داري كه صبح وارد كارخانه اش 

مي شود با ماموران زيادي از اداره بيمه، ماليات، عوارض مختلف و انواع 
و اقسام هزينه هايي مواجه مي شود كه تواني براي مقابله با آنها ندارد. 

اين مسائل در حاليســت كه در همه جاي دنيا، توليد مهم ترين بخش 
چرخه اقتصادي هر كشوري اســت اما در ايران بخش توليد كمترين 
اهميت را دارد. باوجود همه اين مسائل بخش خصوصي و توليدكنندگان 
حوزه مبلمان خواسته زيادي از دولت ندارند بلكه خواهان هموار كردن 
مسير توليد هستند. بايد عوارض گوناگون و دست وپاگير بخش توليد 
را حذف كنند تا سرمايه گذاران جرات ســرمايه گذاري داشته باشند. 
در غير اين صورت بايد روزبه روز شاهد مرگ تدريجي بخش توليد در 

ايران باشيم. 
وي گفت: اگرچه كارخانه ها از ماشين آلات و فناوري روز برخوردارند اما 
همچنان از توليد عقب هستند زيرا مواد اوليه در كشور گران است. مواد 
اوليه ساخت مبلمان چوب و پارچه است كه متاسفانه چوب جنگل ها 

سال هاست به پايان رسيده و مجبور به واردات اين ماده اوليه هستيم. 
به گفته اين فعال صنفي، برخلاف تمام مشــكلاتي كه براي صادرات 
شمرده  شده است، موانع پيش روي توليدكنندگان و عدم حمايت دولت از 
فعالان در اين صنعت از مهم ترين دلايل ناكامي صنعت مبلمان در زمينه 
صادرات است. رئيس اتحاديه درودگران و مبل سازان تهران ادامه داد: 
تامين مواد اوليه باكيفيت و وجود تعرفه بالا، ناآگاهي از بازارهاي هدف، 
كمبود نقدينگي و ساختار سنتي از جمله مهم ترين مشكلات توليد و 

صادرات صنايع چوبي و مبلمان در كشور است. 
از سوي ديگر، همچنين از نظر ســلامتي پزشكان معتقدند استفاده از 
يك محصول خوب و باكيفيت كه مطابق استانداردهاي روز توليد شده، 
به حفظ فيزيولوژي بدن كمك مي كند. پس سه عامل در توليد و عرضه 
جهاني مورد توجه است: كيفيت، سلامت و دكوراسيون كه به طرح، رنگ 
و سايز و تعداد اجزاي يك دست مربوط مي شود، مثلا در ايران مبلمان 
هفت نفره طالب بيشتري دارد و در عراق ۱۰ نفره و بعضي كشورها ۹ نفره. 
اين بستگي به شناخت ما از بازارهاي هدف و جامعه شناسي تجارت از 

كشورهاي مقصد است. 
اگر نكات كليدي و ظريف در بخش بازرگاني مثل توليد مكانيزه، توزيع، 
شناخت از ميزان نياز مشتري، ثبت برند و مديريت صحيح بازار رعايت 
شــود، مي توان به  سروســامان دادن به اين صنعت و رقابت با رقباي 
سرســخت جهاني اميدوار بود. لازم به ذكر اســت كه كشور تركيه در 
منطقه از ما پيشــي گرفته و چيني ها در صدر توليد جهاني قرار دارند. 
كشورهاي ايتاليا، آلمان و اسپانيا در زمينه طراحي و برندسازي و انتقال 

تكنولوژي هاي روز فعال هستند. 

رئيس اتحاديه درودگران و مبل سازان در گفتگو با »كسب وكار«: 

10 درصد  تولیدات  مبلمان صادر می شود
اخبار

در سال هاي اخير بر ميزان 
دستفروشان در كلان شهرها 
و به ويژه تهران افزوده شده 
و باوجود اقدامات شهرداري 
براي ســاماندهي اين افراد، 
آنها زير بار ساماندهي نرفته و به انحای مختلف نسبت به 
فروش محصولات خود در خيابان ها مشغول مي شوند. 
از طرفي، شلوغي ها و ناامني هاي ايجاد شده توسط اين 
افراد كاملا ملموس است و از طرف ديگر محصولاتي 
كه از سوي آنها به فروش مي رسد، به طور مستقيم يا 

غيرمستقيم با سلامتي مردم در ارتباط هستند. 
بعضي از محصولات مانند منســوجات و مواد آرايشي 
تاثير غيرمســتقيم دارند و برخي ديگر مانند غذاهاي 
طبخ شــده، به طور مستقيم بر ســلامتي افراد تاثير 
مي گذارند. اين روزها تعدادي از دستفروشــان كه به 
سبب كسب سود بيشــتر و جلوگيري از تحت نظارت 
بودن، ســاماندهي را نپذيرفته اند، به صورت مخفيانه 
در محدوده شــهرك غرب، بازار تهران و به طور كلي 
ميادين پرتردد شــهر تهران حضور دارند و به فروش 
غذا مشغول هستند اما مشكل اصلي اين است كه اين 
غذاها چگونه و در كجا طبخ شده، آيا موارد بهداشتي 
در آنها رعايت مي شود يا خير و مهم تر از آن چرا قيمت 
غذاهايي كه توسط دستفروشان به فروش مي رسد، تا 

اين حد ارزان است. 
رئيس اتحاديه چلوكبــاب و چلوخورش در 
اين باره به »كسب وكار« گفت: مشخص نيست 
اين غذاها در چه محلي و با چه مواد اوليه اي 
تهيه مي شود. طبق بررســي هاي ما، علت 

ارزاني اين غذاها، اين است 
كه دستفروشان آنها را با 
استفاده از ضايعات مرغ 
و گوشــت و برنج هاي 
تاريخ گذشته خارجي 

طبخ مي كنند كه متاسفانه مصرف اين مواد مي تواند 
آسيب هاي جدي بر سيستم گوارشي مردم وارد آورد. 

 درصورت مشــاهده دستفروشــان غذا كه به صورت 
غيربهداشتي و با پخش تراكت هاي مجهول المكان كه 
تنها داراي يك خط تلفن است و اقدام به تهيه و توزيع 

غذا مي كنند، به شدت برخورد خواهد شد. 
ناصر حسيني تبريزي با بيان اين مطلب كه تهيه و توزيع 
غذا تنها منوط به اخذ مجوز از اتحاديه و وزارت بهداشت 
است، عنوان كرد: در بسياري  از موارد ديده شده كه بعد 
از مصرف اين غذاها افراد دچار مسموميت هاي شديد 
شده اند چراكه ايمني و بهداشــت كافي در طبخ اين 

غذا ها رعايت نمي شود. 
حسيني تبريزي از مردم در خواست كرد به هيچ عنوان 
اقدام به خريد غذا از دستفروشــان خياباني نكنند و 
تصريح كرد: از مردم تقاضا دارم درصورت مشاهده اين 
دستفروشان با اتحاديه چلوكباب و چلوخورش تماس 
گرفته و ما را در جريان قرار دهند تا نسبت به برخورد 

با آنها اقدام شود. 
رئيس اتحاديه چلوكباب و چلوخورش همچنين ادامه 
داد: متاسفانه آشپزخانه هاي غيرمجاز در شهر بسيار 
زياد شده و آنقدر تعداد اين آشپزخانه ها زياد است كه 
كنترل آنها از دست ما خارج شده است. ما هر آشپزخانه 
غيرمجازي را كه تعطيل مي كنيم، چند آشپزخانه ديگر 

بدون مجوز شروع به كار مي كند. 
ناصــر حســيني تبريزي دربــاره فعاليت 
آشپزخانه ها و كترينگ ها در تهران افزود: اين 
آشپزخانه ها دو گروه هستند؛ يك گروه كه 
مجوز دارند و درحال فعاليت هستند و گروهي 
ديگر كه بدون ضابطه و قانون فعاليت 

مي كنند. 
كــرد:  تصريــح  وي 
آشــپزخانه هايي كــه مجوز 
دارنــد، زيرنظــر وزارت 

بهداشت قرار دارند و وقتي جواز كار از ما مي خواهند، 
در ابتدا ملزم مي شــوند بــه اداره بهداشــت بروند و 
در آنجا چه به لحاظ بهداشــت محيــط كار و چه به 
لحاظ فردي بررســي مي شــوند. درصورتي كه اداره 
بهداشــت گواهي كند كه اين واحــد صنفي مجاز به 
تاسيس آشپزخانه است، ما اين افراد را به اداره اماكن 
 مي فرســتيم و ســپس درصورت تاييد اداره اماكن، 

جواز كسب مي دهيم. 
وي با اشــاره به اينكه چنانچه كارگاهي ۵۰ مترمربع 
كاربري تجاري داشته باشد، به عنوان آشپزخانه و غذاي 
بيرون بر محسوب مي شود و چنانچه ۱۵۰ متر كاربري 
تجاري داشته باشد، مي تواند ميز و صندلي گذاشته و در 
محل فعاليت داشته باشد، اظهار داشت: آشپزخانه هاي 
بدون مجوز و تاييديه بهداشــت با مواد نامرغوب، غذا 
تهيه و تلاش مي كنند تا آن را به قيمت پايين ارائه دهند 
و مشتري جذب كنند كه همين كار، مشكلات بسياري 

را براي سلامتي افراد دربر دارد. 
رئيس اتحاديه چلوكباب و چلوخورش درباره نظارت 
وزارت بهداشت گفت: هر 3 ماه يك بار وزارت بهداشت 
هم اين اماكن را بازرسي مي كند و بازرسان ما نيز از اين 
اماكن بازرسي مي كنند تا هم بر چگونگي تهيه غذا و هم 
بر سلامت كارگران نظارت داشته باشيم و اگر احتمالا 
كارگري بيمار بود، از ادامه فعاليت وي جلوگيري كنيم 

تا پس از صحت و سلامت به كار خود ادامه دهد. 
وي خاطرنشــان كرد: اگرچه غذاهاي آشپزخانه هاي 
بدون نظارت ارزان تر است، اما به دليل استفاده از مواد 
نا مرغوب براي سلامتي بسيار مضر است و بهتر است كه 

مردم قبل از درمان به فكر پيشگيري باشند. 
حسيني تبريزي افزود: متاسفانه هر كسي كه مشكل 
كار دارد، فكر مي كند با غذا پختــن و ارائه آن به مردم 
مي تواند مشكل خود را حل كند، اين درحاليست كه 
بايد مجوز هاي لازم را براي اين كار كسب كند، چراكه 
اين امر با سلامت مردم به طور مستقيم در تماس است. 

وي گفت: ۸۰۰ چلوكبابي و آشپزخانه تهيه غذا مجاز 
زيرنظر اتحاديه چلوكباب و چلوخورش درحال فعاليت 
هســتند كه مجوز دارند و هر ســه ماه يك بار وزارت 
بهداشت كارت كارگران اين امكان را بررسي مي كند 
تا بيمار نباشند. رئيس اتحاديه چلوكباب و چلوخورش 
عنوان كرد: اگر مردم شــكايتي از اين آشــپزخانه ها 
داشته باشــند، بايد به اتحاديه مربوطه شكايت كنند 
و به شماره تلفن ۵- ۸۸۴۴۲3۹۴ گزارش دهند تا ما 

رسيدگي كنيم. 
وي دربــاره برنامه هاي كنترلــي ايام نــوروز درباره 
چلوكبابي ها و آشــپزخانه هاي تهيه غذا، تاكيد كرد: 
اداره اماكن همه روزه از ابتداي صبح تا ۱۲ شب تمام 
چلوكبابي ها و آشپزخانه ها را تحت نظارت و كنترل دارد 
و اگر واحد صنفي بدون پروانه باشد يا از ۱۲ شب به بعد 
فعال باشد، جلوي كار آنها را مي گيرد. همچنين ما نيز 

همزمان نظارت هاي خود را داريم. 
حسيني خاطرنشان كرد: اداره اماكن، وزارت بهداشت، 
شهرداري، اصناف و رسانه ها بايد با هم متحد باشند و 

در اين باره به مردم اطلاع رساني كنند. 

اتحاديه هايي كــه از عهــده اداره خود 
برنمي آيند، ادغام شوند

وي همچنيــن در ادامــه گفــت: اتحاديه هايي كه از 
عهده اداره خــود برنمي آينــد و در تامين هزينه هاي 
خود مشــكل دارنــد، ادغام شــوند تا بلكــه كارايي 

داشته باشند.  ناصر حســيني تبريزي درباره ادغام و 
چابك سازي اتحاديه هاي همگن ضمن اعلام مخالفت 
با اين طرح اظهار داشــت: هر چقدر فعاليت ها در يك 
 اتحاديه بزرگ تر و گســترده تر شــود، كارايي كمتر 

خواهد شد. 
حســيني تبريزي در ادامه به قدمت بــالاي اتحاديه 
چلوكبــاب و چلوخورش اشــاره كرد و افــزود: تمام 
گردشگراني كه به ايران سفر مي كنند، تمايل به صرف 
چلوكباب ايرانی دارند و در بسياري از موارد با شنيدن 
نام ايران به ياد چلوكباب ايرانــي مي افتند، بنابراين 

اتحاديه ما از برندهاي ايران محسوب مي شود. 
وي ادامــه داد: در گذشــته تمام تهران توســط يك 
شــهرداري اداره مي شــد اما هم اكنون تهران زيرنظر 
۲۲ شهرداري است بنابراين وقتي يك حوزه كوچك تر 
باشد، نحوه اداره كردن آن آسان تر مي شود و درنتيجه 

كارايي بهتري را نيز شاهد خواهيم بود. 
رئيس اتحاديه چلوكبــاب و چلوخورش گفت: همين 
آمريكا ۵۱ ايالت دارد اما اگر قرار بود كل آمريكا تحت 

نظارت يك ايالت باشد، به خوبي اداره نمي شد. 
وي همچنين با بيان اينكه »هر چقــدر يك اتحاديه 
بزرگ تر شود، اداره آن سخت تر مي شود«، گفت: البته 
در مقوله ادغام بايد اين مساله نيز مورد توجه قرار بگيرد 
كه در پي ادغام مــال و اموال اتحاديه هــا در يكديگر 
مخلوط مي شود و ممكن است مشــكلات عديده اي 

نيز پيش بيايد. 

رئيس اتحاديه چلوكباب و چلوخورش در گفتگو با »كسب وكار« هشدار داد 

رشد قارچ گونه آشپزخانه هاي غیرمجاز
ممنوعيت خريد غذا از دستفروشان

    گروه اصناف

رضا سليم ساساني در ديدار اصناف و بازاريان كرمانشاه با نماينده ولي فقيه 
در استان و امام جمعه كرمانشاه گفت: اقتصاد مقاومتي نسخه شفابخش 
اقتصاد كشور است و همه بايد براي تحقق آن گام  برداريم. به گزارش پايگاه 
اطلاع رساني اتاق اصناف ايران، رئيس اتاق اصناف كرمانشاه افزود: اصناف 
بايد با تكيه بر توانمندي هاي داخلي و تلاش مضاعف براي خودكفايي 

كشور گام بردارند.  ساساني از اصناف به عنوان بازوان انقلاب و دولت در بعد 
اقتصادي و اجتماعي نام برد و گفت: افزايش كيفيت و تلاش براي توليد 
صادرات محور بايد توسط واحدهاي توليدي جدي گرفته شود تا اقتصاد 
مقاومتي تحقق يابد.  وي با اشاره به اينكه 3۰ هزار واحد صنفي متشكل 
از ۶۰ هزار واحد در كرمانشــاه، اقتصاد مقاومتي را زمينه ساز پيشرفت 

همه جانبه كشور ذكر كرد و افزود: اصناف همواره در دفاع از انقلاب اسلامي 
و آرمان هاي انقلاب نقش مهمي داشته و دارند. نماينده ولي فقيه و امام 
جمعه كرمانشاه نيز در اين ديدار با تاكيد بر نقش مهم اصناف در توسعه 
اقتصادي استان كرمانشاه بر لزوم ارائه ايده هاي نو توسط آنان تاكيد كرد.  
آيت ا... علما با اشاره به ظرفيت هاي استان كرمانشاه از نظر تجاري، از جمله 

هم مرزي با كشور عراق و وجود كاروانسراهاي متعدد گفت: اين استان از 
گذشته هاي دور يكي از قطب هاي تجاري بوده است.  وي با اشاره به ديد 
وسيع ديني و سياسي مردم استان كرمانشاه از گذشته هاي دور، بازار و 
اصناف را مركز اين افكار دانست و افزود: مردم متدين اين استان همواره 
تعامل خوبي با علماي ديني و سياسي داشــته و مسائل مرتبط با اينها 
در متن بازار وجود داشــت.  آيت ا... علما با اشاره به كسب رتبه هاي برتر 
توسط تجار كرمانشاهي گفت: اصناف همواره در خدمت رساني به جوانان 
پيش قدم بوده اند و چنانچه ابتكار بيشتري در اين زمينه داشته باشند، 

مي توانند به اشتغال و رفع بيكاري استان نيز كمك كنند. 

رئيس اتاق اصناف كرمانشاه تاكيد كرد

مديريت بازار توسط اصناف 

اصناف
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صنعت و 
معدن

انتشار فراخوان واگذاری ۲۱۳ معدن 
هرمزگان و یک نکته

فراخوان واگــذاری ۲۱۳ واحــد معدنی در 
هرمزگان منتشرشد.

مهدی دوستی استاندار هرمزگان صبح امروز 
اظهار کرد: مرحله فراخــوان واگذاری ۲۱۳ 
واحد معدنی استان از ۱۶ مهرماه آغاز شده تا 

۱۱ آبان ادامه دارد.
اســتاندار هرمزگان در همین زمینه توضیح 
داد: در حــال حاضر بدون احتســاب معادن 
شــن و ماســه، ۱۸۰ معدن فعال در استان 
هرمزگان وجود دارد که ۲۱۳ معدن فراخوان 
 شــده کنونی بیــش از معــاد فعــال فعلی 

استان است.
وی، رساندن ۲۱۳ معدن به مرحله واگذاری 
را کاری ســخت و زمان بر دانســت و از اداره 
کل صنعت و معدن و تجــارت در این زمینه 

قدردانی کرد.
به گزارش فــارس، نزدیکی معادن هرمزگان 
به کانــون هــای صادراتی از یک ســو و نیز 
هدف گــذاری تواید ۱۰ میلیــون تن فولاد 
طی ســال هــای پیش رو ســبب شــده تا 
 بســیاری از معادن هرمزگان جنبه اقتصادی 

پیدا کنند.
ضــرورت دارد تــا با هــدف رونــق معادن 
هرمزگان، هــر پروژه مهم اقتصــادی و ملی 
نســبت به تامین مواد اولیه خــود با اولویت 
معادن نزدیــک اقدام کند تا بــه مانند طرح 
توســعه فاز ۳ بندر شــهید رجایی، معادن 
مجــاور فقط نظــاره گر پــروژه نباشــند و 
 محموله های مخلوط کوهی از معادنی دورتر 

تامین نشود.

خبر

وزیر صنعت، معدن و تجارت 
)صمــت( ضمــن تاکید بر 
اهمیــت موضــوع واگذاری 
شــرکت های خودروســاز، 
از قیمت گــذاری کامل این 
شرکت ها خبر داده و اعلام کرد که واگذاری خودروسازان 
در مرحله نهایی مذاکره با سازمان خصوصی سازی است.

به گزارش ایسنا، سید رضا فاطمی امین با حضور در یک 
برنامه تلویزیونی، در رابطه با حذف قرعه کشــی برای 
محصولات خودروسازان، اظهار کرد: محصولات سایپا 
بصورت کامل از فرآیند قرعه کشــی خارج شده اند، در 
ایران خودرو محصول هایما خارج از گردونه قرعه کشی 
عرضه می شود و به زودی خودروی تارا نیز خارج می شود. 
به همین ترتیب برنامه افزایش تولید خودروسازان و آغاز 
واردات در کنار هم، می توانــد عرضه و تقاضا را متعادل 
خواهد کرد؛ بنابراین تا پایان ســال قرعه کشی ها برای 

خودرو حذف خواهد شد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت  در رابطه با آخرین وضعیت 
واگذاری خودروسازان گفت: طبق دستور رئیس جمهور 
مقرر شــده بود واگذاری خودروسازها تا پایان شهریور 
ماه، تعیین تکلیف شود. امر  واگذاری از اهمیت بالایی 
برخوردار اســت اما چنانچه واگذاری به درستی انجام 
نشود، شرکت ها پس از چند ســال، با انبوهی از بدهی، 
مجدد تحویل دولــت داده خواهد شــد. نمونه بارز آن 

شرکت هپکو است.
وی افزود: عظمــت خودروســازی ها ۱۰۰ برابر هپکو 
است، بنابراین اگر چالشی در حوزه واگذاری ایجاد شود، 
۱۰۰ برابر خواهد بود. در حال حاضر قیمت گذاری این 
شرکت ها انجام شــده و  ۷۰۰ ابلاغ کارشناسی رسمی 
صورت گرفته است. اینکه چگونه قرار است این شرکت ها 
واگذار شود، بایســتی مورد توجه قرار گیرد تا ساختار 
صنعت خودرو اصلاح شود. برای این منظور به مدل شش 
لایه رسیده ایم. در  بحث واگذاری این شرکت ها در مرحله 

نهایی مذاکرات با سازمان خصوصی سازی هستیم.
وزیر صمت در ادامه، ضمن اشاره به رشد ۵.۱ درصدی 

رشد تولید بخش صنعت طی سه ماهه نخست امسال و 
رشد ۶.۷ درصدی تولید در شرکت های صنعتی بورسی، 
اظهار کرد: این رشــد تولید در محصولاتی نظیر فولاد 
معادل ۱۰ درصد، خودروی سواری کامل  ۲۸۰ درصد 
اتوبوس و ون ۱۴۰ درصد، ظروف ۱۳ درصد رشد تولید 
ایجاد شده است. در روغن نباتی هم علیرغم اینکه تولید 
کاهشی رقم خورده اما در واحدها کمبودی ایجاد نشد؛ 
البته این نشان می دهد که سال گذشته این کالا قاچاق 
می شــد. میزان مصرف برق  صنایع نیز ۱۳ درصد رشد 

داشته که نشان از رشد تولید دارد.

تراز تجارت بدون نفت، بــه صفر نزدیک 
می شود

وزیر صنعت، معدن و تجارت با تاکید براینکه صادرات 
ما همیشه به نفت گره خورده بوده است، گفت: نفت در 
ترازهای تجارت خارجی و در بودجه دولت نیز اثرگذار 
اســت. درحال حاضر به جایی رسیدیم که تراز تجارت 
بدون نفت کشور به صفر نزدیک می شود؛ بگونه ای که 
طی شش ماهه نخست ســال جاری ۲۶ میلیارد دلار 

واردات و ۲۴ میلیارد دلار صادرات داشته ایم. فاطمی امین 
در رابطه با میزان صادرات کشور طی نیمه نخست امسال 
نیز اعلام کرد: صادرات ایران طی شــش ماه اول امسال 
به لحاظ ارزشی ۱۳ درصد رشــد داشت؛ البته که رشد 
صادارات کالاهــای صنعتی ۳۰ درصد بوده اســت اما 
صادرات به لحاظ وزنی کاهشی شده است. در حقیقت 
به تراز تجاری صفر و مبادلات تجاری بدون نفت نزدیک 
می شــویم و کالاهایی صادر می کنیم که ارزش افزوده 

بیشتر و وزن کمتری دارند.
وی ضمن تاکیــد براینکه بیش از تــوازن ارزی، قدرت 
دارای اهمتی است، مهم  اســت یعنی کالاهایی صادر 
کنیم که قدرت بیشتری برای ما ایجاد کند؛ تصریح کرد: 
بایستی کالاهایی صادر کنیم که قدرت بیشتری برای ما 
ایجاد کنند؛ بطور مثال فولاد خام درآمد ایجاد می کند 
اما قدرت زا نیست؛ لذا باید تمرکز ما صادرات کالاهای 

دانش بنیان، تجهیزات پزشکی و کاتالیست باشد.
وزیر صمت ضمن اشــاره به پیمان شــانگهای گفت: 
یک چهارم کل خشــکی های دنیا، ۴۰ درصد جمعیت 
جوان دنیا، یک سوم رشد اقتصادی جهان و بزرگترین 

مصرف کننده و تولیدکننده انرژی دنیا در کشــورهای 
عضو شانگهای هستند؛ این موارد قدرتی به شانگهای 

می دهد که تصمیمات آن بین المللی باشد نه منطقه ای.

در اکتشاف ذخایر معدنی عقب هستیم
فاطمی امین معدن را نقطه شروع تولید خوانده ضمن 
اشــاره به عقب ماندگی ها در بخش حوزه شناسایی و 
اکتشاف ذخائر معدنی، تصریح کرد: ما به درستی در حوزه 
اکتشاف ذخایر کشور کار نکرده ایم و ذخائر سنگ آهن 
برای ۱۵ سال آینده، اکتشاف نشده است. از مهر ماه سال 
گذشته اقداماتی آغاز شد و مناطق کشور به سه قسمت 
تقسیم شد؛ تا ســال ۱۴۰۳ بایستی در مناطق یک و ۲ 

ذخائر معدنی اکتشاف شود.
وی افزود: بایستی به سمت فرآوری بیشتر حرکت کنیم. 
در حال حاضر خام فروشی معدنی یک درصد است که 
معقول است. ما بایستی به جای شمش فولاد، ورق صادر 
کنیم. تمرکز ما این است که  کالاهای معدنی تا حد امکان 
فرآوری و با ارزش افزوده بیشتری صادر شود. البته معادن 
غیر فعالی هم داریم که باید سریع تر فعال شوند. ۴۰۰۰ 
معدن غیر فعال در بخشش غیرفلزی و معادن مصالح 
ساختمانی وجود دارد که در دســته اول معادن فلزی 
تمامی معادن بزرگ، جز یک معدن، فعال هستند اما ۵۰ 
درصد معادن مصالح ساختمانی غیر فعال اند. براین اساس 
مقر  شده معادن غیرفعال به مزایده گذاشته شوند. این 
مزایده از شنبه هفته جاری )۱۶ مهر ماه( آغاز شده و بیش 
از ۵۰۰۰ پروانه بهره برداری به مزایده گذاشته شده است.

فاطمی امین ادامه داد: سال گذشته ۱۰ هزار میلیار تومان 
درآمد از محل حقوق دولتی معادن دریافت شد که این 
عدد در سال جاری به ۱۹ هزار میلیارد تومان رسیده است. 
در معادن فلزی همچون مانند مس و سنگ آهن نیز جز 
یک مورد معدن غیر فعال به دلیل تخلف، تمامی معادن 
فعال هستند و حتی بیش از ظرفیت برداشت دارند. در 
معادن غیر فلزی نیز همچون سیلیس ۲۰ درصد، معدن 
غیرفعال وجود دارد. در حوزه مصالح ساختمانی هم که 
عمدتا معادن کوچک هســتند، تعداد معادن غیرفعال 
بسیار است که یکی از پروژه های ما فعال سازی معادن 

کوچک است.

وزیر صنعت، معدن و تجارت :

مزایده معادن غیر فعال آغاز شده است

بازدید مدیران عامل شرکت های 
سرمایه گذاری غدیر و هلدینگ نفت 

و گاز پارسیان از پتروشیمی زاگرس
در راســتای بررســی آخرین وضعیت تولید 
مجتمع های تولیدی هلدینگ سرمایه گذاری 
غدیر و هلدینگ نفت و گاز پارسیان، مدیران 
عامل این هلدینگ ها از مجتمع پتروشــیمی 

زاگرس بازدید نمودند.
این بازدید ا حضور دکتر سید مازیار حسینی، 
مدیرعامل شــرکت ســرمایه گذاری غدیر، 
دکتر اسماعیل قنبری، مدیرعامل هلدینگ 
نفت و گاز پارســیان، دکتر متیــن دیداری، 
مدیرعامل و نائب رئیس هیأت مدیره شرکت 
پتروشیمی زاگرس، جمعی از مدیران عامل 
شرکت های پتروشیمی منطقه پارس جنوبی 
و جمعی از مدیران ارشد پتروشیمی زاگرس، 

از پتروشیمی زاگرس صورت پذیرفت.
در حاشیه این بازدید در نشستی دکتر متین 
دیداری ضمن عرض خیرمقدم به میهمانان به 
معرفی پتروشیمی زاگرس پرداختند و در ادمه 
دکتر اسماعیل قنبری ضمن ابراز خرسندی 
از حضور در پتروشــیمی زاگرس، از مدیران 
ارشد پتروشیمی زاگرس درخواست نمودند 
که به بیان مسائل و موارد مربوط به واحدهای 
مجتمع خود بپردازند که مدیران واحدها نیز 
به بیان دســتاوردهای خود و پیشنهادها در 

جهت توسعه تولید پرداختند.
در پایان این نشست دکتر سید مازیار حسینی 
مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری غدیر ضمن 
تشکر از مدیران پتروشیمی زاگرس بر توسعه 
تولید و اشتغال پایدار و سودآوری سهامداران 

تأکید کردند.

در نشست رئیس ســازمان صنعت، معدن و 
تجارت استان هرمزگان با مدیرعامل و معاونین 

شرکت صبا فولاد خلیج فارس مطرح شد؛
برای توسعه صبا فولاد عزم جدی داریم

مهندس خلیل قاســمی رئیس سازمان صنعت، 
معدن و تجارت اســتان هرمزگان ضمن حضور 
در شرکت صبا فولاد خلیج فارس، به همراه دکتر 
احســان دشــتیانه مدیرعامل صبا فولاد از روند 
تولید و اقدامات در این شرکت بازدید و در نشست 
مشترک با مدیرعامل و معاونین صبا فولاد حضور 

یافت.
به گزارش روابط عمومی شرکت صبا فولاد خلیج 
فارس، دکتر احسان دشتیانه مدیرعامل صبا فولاد 
در نشست با رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان هرمزگان ضمن ارائه گزارشی از روند اقدامات 
صورت گرفته در این شرکت، تامین قطعات مورد 
نیاز، برنامه ریزی جهت تعمیرات، پیاده ســازی 
سیستم های مدیریت کیفیت ایزو و ارتقای فرهنگ 

سازمانی را از جمله این فعالیت ها برشمرد.
وی همچنین از روند افزایشی تولید بریکت گرم 
آهن اسفنجی در صبا فولاد خبر داد و افزود: تمام 
تلاش ما این است که تا پایان سال جاری به رکورد 
تولید بیش از یک میلیون تن بریکت گرم دست 
پیدا کنیم. مدیرعامل شــرکت صبا فولاد خلیج 
فارس با اشاره به عزم جدی در جهت اجرای پروژه 
توسعه صبا فولاد، بیان داشت: صندوق بازنشستگی 
کشــوری به عنوان ســهامدار اصلی صبا فولاد با 
جدیت پیگیر توسعه این مجموعه است و در مدیران 
این شرکت نیز عزم جدی جهت توسعه صبا فولاد 
وجود دارد و برای تامین مالی آن پیگیری های لازم 

صورت گرفته است.
دکتر دشتیانه، پیگیری ورود صبا فولاد به بورس 
با روش افزایش سرمایه را دیگر فعالیت مهم انجام 
شده در این مجموعه طی ماه های اخیر اعلام کرد و 
اظهار داشت: صبا فولاد از استعداد و ظرفیت خوبی 

جهت توسعه برخوردار است.
همچنین در این نشست مهندس خلیل قاسمی 
رئیس ســازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
هرمزگان، ضمن تشکر و قدردانی از اقدامات خوب 
و مؤثر دکتر دشتیانه مدیرعامل، معاونین، مدیران 
و کارکنان صبا فولاد در جهت ارتقای تولید در این 
مجموعه، گفت: افزایش تولید و صادرات در صبا 
فولاد مایه افتخار است که این موفقیت با تلاش و 

همدلی همه ارکان آن به دست آمده است.
وی ادامه داد: در خصوص طرح توسعه صبا فولاد 
نیز وظایفی که بر عهده داریم را انجام می دهیم و 

حمایت لازم را خواهیم داشت.
رئیس ســازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
هرمزگان، این استان را سومین تولید کننده فولاد 
در کشــور اعلام کرد و افزود: هرمزگان با توجه به 
ساحلی بودن و همچنین ظرفیت های معدنی از 
جمله سنگ آهن، از توانمندی خوبی جهت توسعه 
تولید فولاد برخوردار است و سرمایه گذاری ها در 

این عرصه مورد حمایت قرار می گیرد.

اخبار

گروه صنعت و معدن
News kasbokar@gmail.com

آمار عملکردی خودروســازان در شــهریور امسال 
نشــان می دهد در حالیکه روند تولید خودروها طی 
ماه های اخیر روندی نزولی به خــود گرفته بود، ایم 
روند در شهریور ماه جبران شد و از تولید چند ماهه 
اخیر فراتر رفــت. خودروســازان در مجموع قریب 
به ۸۸ هزار دســتگاه خودرو ســواری تولید کرده  و 
 برای بالغ بر ۹۹ هزار دســتگاه خودرو فاکتور مالی 

صادر کردند.
به گزارش ایســنا، طبق آمار ارائه شــده از تولید و 
فروش ایران خودرو و سایپا )و پارس خودرو به عنوان 
زیرمجموعه سایپا( در ششــمین ماه از سال جاری، 
در مجموع این دو خودروساز ۸۸ هزار و ۵۵۶ دستگاه 
خودرو تولید کرده اند که نسبت به آمار تولید چند ماهه 

اخیر، روندی صعودی را نشان می دهد.
در حقیقت بررسی نقطه  به  نقطه آمار تولید و فروش 
خودروســازان در هر ماه تا مرداد ماه، نشان می داد 
که خودروسازان در اکثر خودروها با تکمیل ناقصی 
های گذشته خود )و اکثرا ناقصی های سال گذشته(، 
بیش از آنکه تولید کنند، فروخته اند. اما در شهریور 
ماه این روند نزولی تولید را متوقف کرده و مجدد در 
مســیر افزایش تولید قرار گرفته اند. در شهریور ماه 
امسال خودروســازان بزرگ داخلی ۸۸ هزار و ۵۵۶ 
دستگاه خودرو تولید و ۹۹ هزار و ۹۷ دستگاه خودرو 

فروخته اند.

تولید ۴۵ هزار و ۳۷۹ دستگاه و فروش ۵۰ 
هزار و ۹۲۲ دستگاه از محصولات ایران خودرو 

ایران خودرو در شهریور ماه سال جاری در مجموع ۴۵ 
هزار و ۳۷۹  دستگاه خودرو )۴۰۳۷ دستگاه بیشتر از 
مرداد ماه( تولید کرده و در مقابل برای ۵۰ هزار و ۹۲۲ 
دستگاه خودرو ) ۷۷۶دستگاه بیشــتر از مرداد ماه( 

فاکتور تجاری صادر کرده است.
به تفکیک طبق آمار، ایران خــودرو ۲۴ هزار و ۹۹۴ 
دستگاه محصولات گروه پژو )۱۳۷۷ دستگاه کمتر 
از مرداد ماه( و ۸۳۵۵ دستگاه از محصولات خانواده 
سمند )۲۰۵۵ دســتگاه بیشــتر از مرداد ماه(   در 
ششمین ماه از سال ۱۴۰۱ تولید کرده و برای ۲۵ هزار 
و ۹۸۹ دستگاه از انواع پژو و ۱۱ هزار و ۹۶۱ دستگاه 

محصولات سمند فاکتور فروش صادر کرده است.
همچنین ایران خودرو به ترتیب ۸۲۷۸ دستگاه دنا، 
۱۲۴۲دستگاه رانا و ۱۲۴۳ دستگاه تارا تولید کرده 
که به ترتیب برای دنا ۲۸۶۷ دستگاه، برای رانا ۴۱۵ 
دستگاه و برای تارا ۱۴۶ دستگاه بیشتر تولید در مرداد 
ماه است.   ایران خودرو در ششمین ماه از سال جاری 
در مقابل به ترتیب ۸۵۶۹ دستگاه دنا، ۱۴۶۰ دستگاه 

رانا و ۱۲۷۰ دستگاه تارا فروخته است.
این گروه خودروســازی در شــهریور ماه امســال 
همچنیــن ۹۴۴ دســتگاه خــودرو هایمــا )۱۵۸ 
دســتگاه کمتر از مرداد ماه(   تولید کــرده و ۱۶۷۳ 
دستگاه هم فاکتور کرده اســت. ضمن اینکه ۳۲۳ 
دستگاه از ســایر محصولات این گروه خودروسازی 

 در آمــار تولید ایــن ماه ثبت شــده اما فروشــی 
نداشته است.

تولید ۳۰ هزار و فروش ۳۵ هزار ستگاه از 
محصولات سایپا

دیگر خودروساز بزرگ کشور )سایپا( نیز در ششمین 
ماه امسال در مجموع ۳۰ هزار و ۳۰۸ دستگاه خودرو 
)۵۱۹۳ دستگاه بیشتر از مردادماه( تولید کرده و در 
مقابل برای ۳۵ هزار و ۲۷۸ دستگاه خودرو )۷۷۸۳ 
دستگاه بیشتر از مردادماه( فاکتور فروش صادر کرده 
اســت. به تفکیک آمار، گروه خودروسازی سایپا در 
شهریور ماه امسال ۴۱۴۱ وانت پراید )سایپا ۱۵۱( 
تولید کرده که  ۱۲۰۰ دستگاه بیش از تولید مرداد 
است و ۵۸۸۰ دستگاه از این محصول را تجاری سازی 
کرده است. همچنین ۳۰۲۳ دستگاه شاهین )۵۵۷ 
دستگاه بیش از مرداد( تولید کرده و ۲۸۶۱ دستگاه 
از آن فروخته اســت.   در یک ماهه مذکور، سایپا در 
مجموع ۲۳ هزار و ۱۴۴ دستگاه از محصولات خانواده 
X۲۰۰ )تیبا، ســاینا و کوییک( که ۳۴۳۶ دستگاه 
بیشــتر از تولید مرداد ماه این محصولات است، به 
تولید رساند. این خودروساز ۲۶ هزار و ۵۳۷ دستگاه 
از محصولات این خانواده را در این ماه تجاری سازی 

کرده است.

تولیدو فروش بالغ بر ۱۲ هزار دستگاه از 
محصولات پارس خودرو

همچنین شرکت پارس خودرو به عنوان زیرمجموعه 
گروه سایپا در ماه شــهریور ۱۲ هزار و ۸۶۹ دستگاه 
خودرو تولید )۲۳۳۳دســتگاه بیشتر از مرداد( و ۱۲ 
هزار و ۸۸۸ دستگاه خودرو ) ۱۲۲۲ دستگاه بیشتر از 
عرضه مردادماه(  فروخته است. از تعداد خودروهای 
تولیدی پارس خودرو در ماه مرداد سال جاری ۶۹۹۷ 
دستگاه ) ۱۲۴۸ دستگاه بیشــتر از آمار تولید آن در 
مرداد( مربوط به محصولات گروه Q۲۰۰ بوده و در 
آمار فروش نیز تعداد ۷۰۲۰ دستگاه از این محصولات 
دیده می شــود. همچنین در مــدت مذکور ۵۵۹۶ 
دســتگاه کوییک معمولی دنده ای )۱۰۶۷ دستگاه 
بیش از مرداد( و ۲۶۷ دستگاه کوییک پلاس اتوماتیک 
)۸۵۲ دستگاه بیشتز از مرداد ماه( تولید شده که همه 
آن ها فروخته شده است. پارس خودرو در شهریور ماه 
سال جاری پنج دســتگاه برلیانس هم فاکتور کرده 
است اما در این ماه نیز تولید و فروش کوییک S و ساینا 

صفر شده است.

خودروسازان به خود آمدند
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ارتقای گوشی های سامسونگ و اپل به 5G در هند
 ۵G شرکتهای اپل و سامسونگ الکترونیکس نرم افزار گوشیهای مجز به اتصال
در هند را تا ماه دسامبر ارتقا خواهند داد. با درخواست مقامات هندی از سازندگان 
 ،SE گوشی برای تطبیق با شبکه پرسرعت، اپل اعلام کرد نرم افزار مدلهای آیفون
۱۲، ۱۳ و ۱۴ که از شبکه ۵G پشتیبانی نمی کنند را ارتقا می دهد. اپل در بیانیه 
ای اعلام کرد: با اپراتورهای هندی برای به ارمغان آوردن بهترین تجربه ۵G برای 
کاربران آیفون به محض تکمیل اعتبارسنجی شبکه و تست کیفیت و کارآمدی، 
همکاری خواهد کرد. اتصال ۵G از طریق به روزرسانی نرم افزاری کامل خواهد شد 
و عرضه آن به کاربران در ماه دسامبر آغاز می شود. نارندرا مودی، نخست وزیر هند، 
خدمات ۵G را اول اکتبر در هند با تبلیغات فراوان راه اندازی کرد و اپراتور مخابراتی 
هندی ریلاینس جیو اعلام کرد این خدمات را در چهار شهر عرضه می کند؛ در 

حالی که بهاراتی ایرتل این خدمات را در هشت شهر عرضه خواهد کرد.
سخنگوی سامســونگ هند اعلام کرد این شــرکت به روزرســانی نرم افزاری 
برای گوشیهای مجهز به اتصال ۵G را تا اواســط نوامبر منتشر می کند. وزارت 
الکترونیکس و مقامات فناوری اطلاعات هند، روز چهارشنبه دیداری را در خصوص 
استفاده از ۵G برگزار کردند که مدیران شرکتهای اپل، سامسونگ، ویوو و شیائومی 
و شرکتهای مخابراتی ریلاینس، ایرتل و ودافون آیدیا در آن شرکت کردند. برنامه 
این دیدار شامل اولویت داشتن انتشار ارتقاهای نرم افزاری برای پشتیبانی از شبکه 
پرسرعت بود. یک منبع صنعتی گفت: اگرچه شرکتهای مخابراتی و سازندگان 
گوشی با یکدیگر مذاکراتی داشته اند اما حل و فصل مسائل مربوط به سازگاری بین 
فناوری ۵G شرکتهای مخابراتی در هند و نرم افزار گوشی، زمان می برد. بر اساس 
گزارش رویترز، یک سخنگوی گوگل اعلام کرد گوشیهای پیکسل ۷، پیکسل ۷ 
پرو و پیکسل ۶a، به ۵G مجهز هستند و این شرکت فعالانه با اپراتورهای هندی 

برای فعال کردن هر چه سریعتر این قابلیت همکاری می کند.

ثبت ســفارش موبایل بیش از ۰۰۶ دلار درصورت تامین ارز از محل 
صادرات فرد؛

فروش گوشی های قاچاق و احتمال افزايش جرايم پولشويی
در حال حاضر امکان رجیستر کردن گوشی های موبایل بیش از ۶۰۰ دلار از طریق 
رویه مسافری به وجود آمده اما ثبت سفارش آنها تنها مشروط به تامین ارز از محل 
صادرات خود شده است، این موضوع خود به عاملی برای جذابیت و رشد قاچاق 
در این حوزه تبدیل شده است. به گزارش تسنیم، در حال حاضر شرایطی به وجود 
آمده است که امکان ثبت سفارش برای واردات تلفن های همراه بالای ۶۰۰ دلار 
تنها در صورتی فراهم است که واردکننده ارز لازم را از محل صادرات خود تامین 
کند.همچنین اعلام شده بود که امکان رجیستر قانونی گوشی های آیفون و برخی 
مدل های سامسونگ نیز از طریق رویه مسافری وجود ندارد اما طی روز گذشته 
خبری منتشر شد که مجوز رجیستر آیفون های ۱۴ صادر شده است. لازم به ذکر 
است در صورتی که این مدل از گوشی های هوشمند فرآیند کامل رجیستر را طی 
نکرده باشند، ظرف مدت یک ماه از زمان ورود سیم کارت به دستگاه دیگر خدمتی 
دریافت نخواهند کرد. در شرایط فعلی شاهد هســتیم که تقاضا برای این نوع از 
تلفن ها همراه در بازار بالا است و این موضوع انگیزه قاچاق و استفاده از روش های 

غیرقانونی برای رجیستر کردن آنها را افزایش خواهد داد.
لازم به ذکر اســت که شــرط تامین ارز از محل صادرات خود بــا موضوعاتی مثل 
رتبه اعتباری بازرگانان و ســقف واردات که تا پیش از این به عنوان معیار سنجش 
واردکنندگان در نظر گرفته می شود در تضاد است. به نظر می رسد در صورت تداوم 
اعمال این شرط نباید چشم انداز روشنی از تزریق این سری از تلفنهای همراه در بازار 
داشت. به سبب همین محدودیت ها بود که شاهد افزایش تمایل به قاچاق گوشی های 
بالای ۶۰۰ دلار از طریق رویه مسافری بودیم به نحوی که یکی از انجمن های تخصصی 
در این حوزه اعلام کرده است، که اخیرا سوء استفاده از رویه مسافری منجر به ورود 
قاچاق بیش از ۲۰ هزار گوشی در پنج ماهه ی نخســت گردیده است. در کنار این 
موضوع نیز اعلام شد که دسترسی ویژه  در حوزه رجیستری به طور موقت بسته شده 
و احراز هویت از طریق ثبت احوال به صورت سیستمی انجام خواهد شد. همچنین 
گفته شده حداقل دو نفر از کارمندان یکی از دستگاههای دولتی نیز به دلیل تخلفاتی 
که در این حوزه داشته اند به هیئت تخلفات اداری معرفی شدند. هم اکنون گوشی های 
ایفون۱۴ که به صورت قاچاق و در پوشش کالای همراه مسافر وارد کشور شده است و 
در واحدهای صنفی و فضای مجازی با وعده »ثبت در آینده نزدیک« به مردم فروخته 
می شوند. این در حالی است که در قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز برای این مسئله 
به شکلی روشن برای این کار جرم انگاری شده است. به نظر می رسد که فروشندگان 
این مدل از گوشی های موبایل در فضای مجازی قصد دارند با القای دروغ مبنی بر 
رجیستر شدن گوشی ها آیفون ۱۴ مخاطبان خود را فریب دهند. با توجه به افزایش 
حساســیت ها برای واردات این مدل از تلفن های همراه با استفاده از رویه مسافری 
شاید بهتر باشد تصمیم گیران این حوزه امکان ثبت سفارش این مدل ها را هر چند به 
صورت محدود فراهم کنند تا ضمن اینکه به تقاضای حداقلی موجود در بازار پاسخ 
داده می شود، احتمال افزایش قاچاق قابل توجه در این حوزه و همچنین رشد جرایمی 

مانند پولشویی کاهش خواهد یافت.

كاهش فروش جهانی رايانه ركورد زد
بازار جهانی رایانه شخصی در پرتو ابهامات اقتصادی و اشباع محصولات فروش 
نرفته، با کاهش شدید فروش در سه ماهه ســوم روبرو شد که چهارمین کاهش 
سه ماهه متوالی بود. شرکت تحقیقاتی گارتنر اعلام کرد فروش جهانی رایانه های 
رومیزی و لپ تاپ در سه ماهه سوم ســال ۲۰۲۲ در مقایسه با مدت مشابه سال 
گذشــته، به میزان ۱۹.۵ درصد کاهش یافت که بزرگترین کاهش ثبت شــده 
توسط این شرکت در بیش از دو دهه رصد بازار بود. آمار گارتنر مشابه آمار شرکت 
Canalys است که آمارهای مشابهی را منتشر کرده و افت دو رقمی فروش را نشان 
داده است. فروشندگان رایانه شخصی و تامین کنندگان بزرگ مانند AMD درباره 
کندی بازار در سال جاری هشدار داده و در دوران پساکرونا، بر ضرورت یافتن منابع 
جدید رشد برای جایگزینی تقاضای مربوط به دورکاری و آموزش آنلاین، تاکید 
کرده اند. طبق گزارش شرکت Canalys، اگرچه حجم فروش با سطح پیش از 
پاندمی قابل مقایسه مانده است و آمار استخدام مطلوب، تقاضای تجاری مثبت را 
نشان می دهد اما موانع اقتصادی احتمالا بر هزینه کسب و کارها و مصرف کنندگان 

شخصی برای IT در سال آینده تاثیر منفی می گذارد.
ایشان دات، تحلیلگر ارشد شــرکت Canalys در این باره گفت: وخامت سریع 
تقاضا در هر دو بخش نشانه نگران کننده برای فروشندگان و همچنین ذی نفعان در 
سراسر زنجیره تامین است. اینتل و AMD از ضعف کسب و کار رایانه شخصی خود 
با چالشهایی روبرو شده اند و سازندگان کوچکتر قطعات رایانه، تولید و پیش بینی 
درآمدشان را کاهش داده اند. اما بازار احتمالا در نیمه دوم سال ۲۰۲۳ بهبود پیدا 
می کند. محدودیتهای جدید برای تجارت تراشه و قطعات الکترونیکی که از سوی 
دولت بایدن علیه چین اعمال شده است، احتمالا روی چشم انداز بهبود کسب و 
کار سازندگان رایانه شــخصی تاثیر می گذارد. این محدودیتها برای فناوری که 
شرکتهای آمریکایی می توانند به چین بفروشند حد و مرز تعیین می کند و ممکن 

است به اقدامات تلافی جویانه از سوی پکن منجر شود.
بر اساس گزارش بلومبرگ، شرکت لنوو بزرگترین سازنده رایانه شخصی جهان 
مانده اما فروش این شرکت حدود ۱۵ درصد کاهش پیدا کرده است. در میان پنج 
فروشنده بزرگ رایانه شخصی، شرکت هولت پاکارد با کاهش ۲۸ درصدی فروش 

در سه ماهه سوم، بزرگترین کاهش فروش را تجربه کرد.

اخبار

IT لزوم ارتقای سطح کیفی آموزش نیروی انسانی در حوزه 
رئیس پارک فناوری اطلاعات و ارتباطات وزارت ارتباطات گفت: باید در راستای ارتقای سطح کیفی شرکت ها به ویژه آموزش نیروی انسانی در حوزه IT تلاش کنیم تا خروجی آموزشگاه های مان برای نیروی 

تخصصی شرکت ها، افراد توانمندی باشند. جعفر صدیق اظهار کرد: حمایت ها در حوزه فناوری و نوآوری باید متمرکز بر پارک علم و فناوری باشد. وی ادامه داد: نگاه ما در پارک فناوری اطلاعات کشور در بحث 
حمایت از شرکت های فعال حوزه IT در خوزستان، با محوریت پارک خوزستان صورت می گیرد و لازم است پارک استانی در این حوزه تقویت شود. رئیس پارک فناوری اطلاعات و ارتباطات وزارت ارتباطات گفت: 

باید در راستای ارتقای سطح کیفی شرکت ها به ویژه آموزش نیروی انسانی در حوزه IT تلاش کنیم تا خروجی آموزشگاه های مان برای نیروی تخصصی شرکت ها، افراد توانمندی باشند.

با آنکه طرح های مســکنی 
دولت تاثیری در بازار نداشته 
امــا مســوولان همچنان بر 
اجرای آن اصرار دارند. طرح 
نهضت ملی مسکن در حالی با 
سر و صدای بسیاری رونمایی شد که تا به امروز استقبال 
چندانی از آن نشده است. نمونه های این طرح بسیار است 
که یا در اواسط راه نیمه تمام فراموش شدند و یا به علت 
عدم استقبال مردم، پیشرفت قابل توجهی نداشتند. در 
تازه ترین گزارش منتشر شده از آورده متقاضیان ساخت 
یک  میلیون مسکن در ســال، گویا تنها  ۳۳۳ هزار نفر، 
آورده اولیه ۴۰ میلیون تومانی خود را واریز کرده اند. این 
اتفاق نشان می دهد عقب نشــینی دولت از طرح اولیه 
ساخت ۴ میلیون مسکن در ۴ سال به دو میلیون مسکن 
در ۴ سال، تصمیم درستی بوده است. هرچند فعالان بازار 
مسکن معتقدند ساخت ۲ میلیون مسکن در ۴ سال نیز 

محقق نخواهد شد.
به هر ترتیب جزئیات تازه ترین گزارشی که در خصوص 
وضعیت طرح ســاخت یک میلیون مســکن در سال 
توسط سازمان ملی زمین و مسکن وابسته به وزارت راه 
وشهرسازی منتشر شده ، حاکی است، از بین یک میلیون 

و ۵۱۲ هزار نفر حائز شــرایط فعــال در این طرح تنها 
۳۳۳ هزار نفر اقدام به واریز آورده اولیه ۴۰ میلیون تومانی 
کرده اند. این موضوع نشان می دهد از میان متقاضیانی 
که بعد از واجد شرایط شناخته شدن و ارسال پیامک، 
اقدام به تکمیل مدارک خود کرده اند )متقاضیان فعال(، 
یک میلیون و۱۷۹ هزار نفر، هنوز نسبت به واریز آورده 
اولیه اقدام نکرده اند. این در حالی است که دولت اعلام 
کرده است، بعد از ارسال سومین پیامک به این افراد، فقط 
یک ماه ونیم فرصت دارند که نسبت به واریز آورده اولیه در 
شبکه بانکی اقدام کنند. این آمار یک میلیون و۱۷۹ هزار 
نفری، البته، حداقل تعداد تماشاچی ها در مسکن دولتی 
را نشان می دهد. چرا که بر اساس تعداد متقاضیان فعال 
یعنی افرادی که بعد از واجد شــرایط شــناخته شدن 
وارســال پیامک به آنها برای تکمیل مدارک، مراجعه 
کرده و ثبت نام خود را کامل کرده اند، محاسبه شده است.

این در حالی اســت کــه بیــش از ۳ میلیــون نفر از 
ثبت نام کننده ها در مرحله اول پالایش، واجد شــرایط 
شناخته شده اما آمارها نشان می دهد بیش از نیمی از 
آنها برای تکمیل ثبت نام خود، مراجعه نکرده اند. با این 
حال، از آنجا که شرط نهایی برای قرارگرفتن متقاضیان 
در لیست نهایی افراد واجد شرایط مسکن دولتی، افتتاح 
حساب و واریز سهم آورده متقاضی است عملا هم اکنون 
تنها ۳۳۳ هزار متقاضی، از مجموع بیش از ۳ میلیون نفر 
متقاضی واجد شــرایط و بیش از یک و نیم میلیون نفر 

متقاضی فعال که اقدام به تکمیل مدارک خود کرده اند، 
متقاضی پای کار در این طرح هستند. 

گزارش ســازمان ملی زمین و مســکن درباره آخرین 
وضعیت پروژه های نهضت ملی مســکن حاکی از آن 
است که بیش از ۵ میلیون و ۵۵۱ هزار نفر تاکنون در این 
طرح ثبت نام کرده اند که از این میان حدود ۳ میلیون و 
۸۲۷ هزار نفر حائز شرایط، یک میلیون و ۵۱۲ هزار نفر 
حائز شرایط فعال و بیش از یک میلیون و ۲۹۴ هزار نفر نیز 
مورد تایید نهایی تجمعی قرار گرفته اند. تاکنون )دهه اول 

مهرماه سال  جاری( حدود ۵۰۰ هزار نفر از ۵  میلیون نفر 
ثبت نام  کننده به افتتاح حساب اقدام کرده اند و تخصیص 
پروژه نیز برای آنها انجام شده است. بر این اساس حدود 
۲۹۸ هزار نفر متقاضی تخصیص پــروژه بوده و حدود 
۳۳۳ هزار نفر، آورده اولیه ۴۰ میلیون تومانی خود را واریز 
کرده اند. مطابق قانون، چنانچه متقاضیان پس از ارسال 
سه دوره پیامک تا یک ماه و نیم اقدام به افتتاح حساب و 
واریز وجه نکنند از سامانه ثمن )سامانه طرح نهضت ملی 

مسکن( حذف خواهند شد.

متقاضيان  نهضت ملی مسكن از شرايط اين طرح ناراضی هستند

استقبال  ضعیف   از  مسکن  ملی 

ایرادات  طرح  نهضت ملی مسکن
منصور غیبی، کارشناس مسکن 

در طرح نهضت ملی مسکن یک حالت قیاس با گذشته طرح مسکن مهر شکل گرفته است. متقاضی و مردم توان سنجی نظام دولت برای انجام تعهدات خود در خصوص پروژه مسکن ملی را که نتیجه مثبتی هم نداشته 
دیده و محاسبه کرده اند. پروژه دو هزار و ۵۰۰ واحدی مسکن مهر طی ۱۶ سال و به عبارتی ۴ دوره انتخابات ریاست جمهوری به طول انجامید و همچنان نیز تکمیل نشده است. واحدهای بسیاری از متقاضیان مسکن مهر 
هنوز تحویل نشده است. بنابراین بر اساس همین ادعا اگر دولت بخواهد سالانه یک میلیون مسکن طرح ریزی کرده و بسازد با احتساب تجربه ۱۶ ساله برای ساخت دو هزار و ۵۰۰ واحد، باید در ۳۲ سال تعداد ۴ میلیون 
مسکن بسازد. چطور می توان ادعا کرد در چهار سال چهار میلیون مسکن ساخته خواهد شد.  دولت بر اساس کدام توان اقتصادی و مالی می خواهد این اتفاق را رقم بزند. کدام کشور خاص به عنوان سرمایه گذار اعلام 
آمادگی کرده و یا کدام زمین های مازاد برای این طرح اختصاص داده شده است. دولت از کدام منابع مالی جدید می خواهد در ساخت مسکن استفاده کند. به طور کلی از لحاظ منابع مالی دولت در مضیقه و رکود قرار 
دارد و تحقق این شعار همانطور که از ابتدا تاکید کردیم وجود ندارد. زمانی که این محاسبات توسط مردم انجام می شود متوجه می شوند که امکان تحقق این وعده وجود ندارد و عقب نشینی از این طرح اتفاق می افتد. 
از سوی دیگر افرادی هم که بتوانند از فیلتر و پالایش طرح نهضت ملی مسکن به عنوان مشمول عبور کنند، و متقاضی واقعی شناخته شوند، افرادی هستند که در چند دهه گذشته از امتیازات دولتی در حوزه مسکن 
برخوردار نبوده اند. یعنی این افراد از لحاظ اقتصادی ضعیف تر هستند و نیازمند حمایتهای خاص می شوند تا بتوانند از این طرح استفاده کنند. نه اینکه از جیب خودشان هزینه کنند و مشخص هم نباشد تا چه میزان 

باید در آینده هم هزینه کنند. این افراد به دلیل ضعف و عدم توانایی مالی در پرداخت آورده اولیه و همچنین پرداخت اقساط سنگین، یا اصلا به طرح مذکور ورود نمی کنند و یا در اواسط مسیر انصراف می دهند. 

شایلی قرائی 
News kasbokar@gmail.com

در راستای پیشبرد اهداف شعار سال »تولید؛ دانش بنیان 
و اشتغال آفرین« در حوزه آب و انرژی، جلسه ای مشترک 
با حضور دبیر ســتاد توســعه فناوری های حوزه آب 
و انرژی و اعضای کمیســیون انرژی مجلس شورای 
اسلامی برگزار شد. به گزارش معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری، مهدی شریف زاده، دبیر ستاد توسعه 
فناوری های حوزه آب و انرژی معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری در جلسه ای مشترک با حضور دبیر 
ستاد توســعه فناوری های حوزه آب و انرژی و اعضای 
کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی، با اشاره به 
مأموریت های شش گانه ستاد توســعه فناوری های 
حوزه آب و انرژی به معرفی دستاوردهای این ستاد در 
زمینه حمایت از طرح های فناورانه حوزه آب و انرژی و 
همچنین تشریح بازدیدها و سفرهای استانی صورت 
گرفته در جهت شــناخت ظرفیت ها و فعال ســازی 

پتانسیل های مناطق مختلف کشور پرداخت.
وی با اشــاره بــه تأکیــدات مقام معظــم رهبری بر 
افزایش بهره وری و کاهش شــدت انرژی در کشور و با 
برشمردن ضرورت ها و عقب ماندگی های فعلی در حوزه 
بهینه سازی مصرف انرژی، به تشریح اهمیت راه اندازی 

و توسعه بازار بهینه سازی انرژی در کشور پرداخت.
دبیر ستاد توسعه فناوری های حوزه آب و انرژی معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری افزود: بر این اساس 
ستاد توســعه فناوری های حوزه آب و انرژی با در نظر 

گرفتن وضعیت فعلی اقتصاد انرژی کشور و قیمت پایین 
حامل های انرژی، تلاش فراوانی جهت اجرایی سازی 
آیین نامه بازار بهینه سازی انرژی و محیط زیست داشت 
که در نهایت دســتورالعمل اجرایــی آیین نامه بازار 
بهینه سازی انرژی و محیط زیســت در مردادماه سال 
۱۴۰۰ به تصویب شورای عالی انرژی رسید و تاکنون 
جلسات متعددی در رابطه با این دستورالعمل برگزار 
شده است. شریف زاده با بیان اینکه تاکنون طرح هایی 
نیز جهت ارزیابی به دبیرخانه کارگروه این بازار ارسال 
شده، گفت: وجود برخی تعارض منافع بین سازمان ها، 
روند اجرای این دستورالعمل را با کندی مواجه کرده که 
همکاری اعضای کمیسیون انرژی مجلس در رفع آن ها 

می تواند مؤثر باشد.
در ادامه شریف زاده، به تشریح اقدامات صورت گرفته 
به منظور تصویب و اجرایی ســازی آیین نامه ماده ۱۶ 
قانون جهش تولید دانش بنیان و ویژگی های این ماده 
پرداخت و گفت: این آیین نامه که با تلاش ستاد توسعه 
فناوری های حوزه آب و انرژی و همکاری وزارت نیرو 
و وزارت صنعت، معدن و تجارت تهیــه و به تصویب 
هیئت وزیران رسیده، ظرفیت  های بسیاری در جهت 
ایجاد تحول در توسعه اســتفاده از منابع تجدیدپذیر 

انرژی در کشور خواهد داشت.
در همین راستا، دبیر ستاد توسعه فناوری های حوزه 
آب و انرژی معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 

خواستار نظارت کمیسیون انرژی مجلس بر روند اجرا 
و کمک به تحقق اهداف این آیین نامه شد. دبیر ستاد 
توســعه فناوری های حوزه آب و انرژی ضمن اشاره به 
فرمایشات مقام معظم رهبری مبنی بر توسعه و حمایت 
از شرکت های دانش بنیان، گفت: جلساتی با همفکری 
شبکه دانشی نخبگانی ستاد با هدف تهیه آیین نامه های 
دانش بنیان شدن دو وزارتخانه بزرگ و راهبردی نفت و 
نیرو برگزار شد. وی ادامه داد: بر این اساس، پیش نویس 
آیین نامه تولید، دانش بنیان و اشــتغال زایی در وزارت 
نفت و آیین نامه حمایت از تولید، دانش  بنیان و فناور و 
اشتغال آفرین در صنعت آب و برق تدوین شد که پس 
از بررسی در وزارتخانه های مربوطه به تصویب هیئت 

محترم وزیران رسید.
شریف زاده همچنین با بخش بندی مفاد آیین نامه های 
یاد شده در شش محور اصلی زیرساخت های قانونی، 
توسعه زیست بوم نوآوری، تجاری سازی فناوری، تکمیل 
حلقه های مفقوده زنجیره ارزش، تأمین مالی و پوشش 
ریسک و طرح های پیشــران، به بیان اقدامات صورت 

گرفته جهت اجرایی سازی این آیین نامه ها پرداخت.
در ادامه دبیر ستاد توسعه فناوری های حوزه آب و انرژی 
با بیان اینکه اجرایی سازی این آیین نامه ها گامی مهم 
در جهت تحقق اهداف شعار ســال در صنعت انرژی 
کشور خواهد بود، گفت: نقش حمایتی و نظارتی مجلس 
به منظور رفع موانع اجرایی سازی آیین نامه های مذکور 

کلیدی است و در این راســتا، آمادگی خود را جهت 
همکاری و تعامل هم افزا با کمیســیون انرژی مجلس 
اعلام می کنم. شریف زاده با اشــاره به بند )ط( تبصره 
۱۵ قانون بودجه کل کشور مبنی بر اعطای تسهیلات 
خطرپذیر به شــرکت های دانش بنیان صنعت برق و 
شرکت های فعال در حوزه اصلاح الگوی مصرف انرژی 
تا سقف ۲۶ هزار میلیارد ریال گفت: تخصیص بهینه 
این منابع بر اساس ماده ۸ آیین نامه حمایت از تولید، 
دانش  بنیان و فناور و اشتغال آفرین در صنعت آب و برق 
توسط کارگروهی با مسئولیت معاونت علمی و فناوری 

ریاست جمهوری صورت می گیرد.
وی ادامه داد: در شــرایط کنونی اقتصاد کشــور که با 
تحریم های بسیاری مواجه است، می تواند کمک شایانی 
در جهت توســعه زیســت بوم نوآوری و شرکت های 
دانش بنیــان حوزه انــرژی کند. توجه بــه تجربیات 
تخصیص این منابع در سال گذشته و رفع چالش های 
پیشــین و بهره گیری از همکاری و مشارکت اعضای 
کمیسیون انرژی مجلس، می تواند در تخصیص هرچه 
بهینه تر این منابع در سال جاری مؤثر واقع شود. در ادامه 
جلسه، نمایندگان کمیسیون انرژی مجلس با تقدیر 
از تلاش های انجام شده در ستاد توسعه فناوری های 
حوزه آب و انرژی در جهت تحقق شعار سال و همچنین 
بازدیدهای استانی دبیر ســتاد، به بیان نقطه نظرات 

راهبردی و طرح پرسش های کلیدی پرداختند.

تصويب پيش نويس آيين نامه توليد، دانش بنيان و اشتغال زايی در وزارت نفت

حمایت از طرح های فناورانه حوزه آب و انرژی
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